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پنجشنبه -بیست وهشتم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4077

چرا باید برند تعاونی داشته باشیم؟

معاون امور تعاون وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی می گوید: ایجاد یک برند واحد برای 
تولیدات داخلی و مصرف آن در خارج، موجب افزایش درآمد و اشتغال و توسعه صادرات 

کشور می شود.
 سیدحمید کلانتری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اگر امروز مقام معظم رهبری از 
برخی برندها ایراد می گیرند که در داخل مصرف نشوند منظور برندهای خارجی است 
و باید افتخار کنیم به کالاهای داخلی که آنچنان کیفیتی پیدا کنند که با برند شناخته 

شده ای در بازار جهانی عرضه شوند.
وی ادامه داد: اینکه تولید برند کنیم و در خارج کالاهایمان به مصرف برسد ارزشمند است 

چون ضمن درآمدزایی،  موجب توسعه اشتغال و صادرات کشور می شود.
کلانتری در پاسخ به این پرسش که چرا تعاونی ها از یک برند واحد برای عرضه تولیدات 
و دستاوردهای خود استفاده نمی کنند؟ گفت: در حال حاضر برخی تعاونی ها برندهای 
ملی و خارجی دارند و محصولات خود را به بازارهای جهانی صادر می کنند اما یکی از 
مشکلات اصلی تعاونی ها، توسعه بازار، بازاریابی و برندسازی است و احساسی که وجود 
دارد این است که برخی تعاونی ها با این تفکر که هزینه اضافه نپردازند روی بسته بندی 
محصولاتشان کار نمی کنند یا روی استاندارد کالا کمتر متمرکز می شوند و بازار خود را به 

بازار پیرامون محدود کرده اند.
معاون وزیر تعاون تصریح کرد: از سوی دیگر تعاونی هایی را داریم که بازار خود را توسعه 
داده از استان خود خارج شده در سطح کشور محصول عرضه می کنند و عده ای دیگر از 
سطح کشور خارج شده و در سطح منطقه و جهان به عرضه تولیدات خود مشغولند و 

همین امر نقطه قوت تعاونی ها به شمار می رود.
کلانتری با بیان اینکه راهبرد ششم توسعه تعاون، توسعه بازار و برند در تعاونی ها 
نامگذاری شده  است، خاطرنشان کرد: تعاونی ها باید بپذیرند که در دنیای رقابتی قرار دارند 
و اگر در بازارهای جهانی حضور قوی تر و کیفی تری داشته باشند، محصولاتشان را بهتر 
تبلیغ کنند و بسته بندی زیباتری داشته باشند نیازهای بازار را بهتر درک کرده و ماندگاری 

خود را در بازارهای داخلی و جهانی را حفظ می کنند.

تهران شهری بزرگ با جمعیتی بسیار، داشتن کار 
مناسب برای زندگی کردن در این شهر پر هزینه و 
گران حرف اول را می زند، از اینرو رونق گرفتن مشاغل 
بهبود  و  خودکفایی  برای  مناسبی  فرصت  خانگی 

معیشت خانواده در این شهر پر رمز و راز است. 
راه اندازی کارگاه های تولید و مشاغل خانگی که 
به وضعیت اقتصادی خانواده جان تازه ای می بخشد؛ 
فرصت خودکفایی بانوان و دختران بویژه جوینده کار 
برای بهبود وضعیت معیشت را فراهم می کند که این 

روزها در پایتخت در حال رونق است.
شکی نیست که بانوان و دختران نقش مهمی برای 
بهبود امور و اقتصاد خانواده ایفا می کنند؛ نقشی که با 
حمایت مالی برخی نهادها نمود بیشتری پیدا خواهد 

کرد.
بانوان در تهران این روزها در کنار شغل خانه داری 
و رسیدگی به امور آن، برای کمک به اقتصاد خانواده 
با ایجاد کارگاه هایی کوچک بدور از هر گونه هیاهو و 
هیجان کاذب، کار تولید را که بعضا با هنر و نوع آوری 

آمیخته می شود را آغاز کرده اند. 
اوقات  گذران  برای  گذشته  در  ها  برخی  اگرچه 
فراغت در خانه فعالیت های هنری انجام می دهند، 
اما در شرایط اقتصادی کنونی دیگر انجام فعالیت های 
هنری منحصر به گذران اوقات فراغت نیست و همه 
اعضای خانواده برای ادامه زندگی در این شهر ناگزیر به 
مشارکت برای کسب درآمد و گذران معیشت خانواده 

هستند. 
موضوعی که کارشناسان اقتصادی نیز بر آن تاکید 
داشته و راه اندازی کارگاه های کوچک خانگی را راهی 
برای برون رفت از مشکلات اقتصادی خانواده تلقی 

می کنند. 
راه اندازی کسب و کار خانگی و ایجاد کارگاه های 
تولیدی در خانه یکی از بهترین روش های درآمد زا و 
نوعی کارآفرین است، تولیدی که سوددهی آن بیشتر 

از هزینه کرد آن است. 
در برخی بازارهای شهر بانوان هنرمند جوانی نیز 
دیده می شوند که بخشی از کارهای هنری خود را 
برای فروش در معرض گذاشته اند و با استقبال خوب 

خیلی ها روبرو می شوند.
یکی از همین هنرمندان که کارهای تولیدی خود 

موسوم به ویترای را در یکی از مراکز خرید تهران در 
معرض گذاشته به خبرنگار ایرنا گفت که استقبال 
خوبی از آثارش از سوی مردم می شود و همواره مورد 

حمایت علاقمندان به هنر است.
سیما نوروزیان افزود: آثارش را با استفاده از مواد 
نقاشی بر روی شیشه و بلور در خانه تولید می کند و 
این نوع مواد اولیه در دسترس همه مردم هست و او 
تنها با به کاری گیری ذوق خود مجموعه هایی را تولید 
می کند که مورد توجه بسیاری از مردم قرار گرفته و 

فروش خوبی دارند. 
وی گفت: نگاه مردم به هنر و آثار هنری خیلی 
بهتر شده و آن را از استقبال خوب مردم در خرید 
به خوبی مشاهده می  اش  و هنرهای دستی  آثار 
کند به همین دلیل قصد دارد تا کارهای خود را در 

نمایشگاهی عرض کنم.
نوروزیان افزود: در همین ارتباط تاکنون به سه نفر از 
خانم های خانه دار آموزش های لازم را ارائه داده و هم 
اینک در کنارم در کار تولید ویترای و هنرهای دستی 
مشغول فعالیت هستند.  ایجاد کارگاه و تولید دست 
ساخته های تزئینی نیز به عنوان یکی از روش هایی که 
این روزها از سوی خانواده ها به عنوان مشاغل خانگی 
مورد استقبال قرار گرفته؛ این حرفه با سرمایه ای اندک 

و دریافت آموزش کوتاه مدت امکان پذیر است. 
محبوبه جعفر زاده یکی از کارآفرینان استان تهران 
است که هنر تولید عروسک و دست سازهای فانتزی را 
دارد، او معتقد است که مشاغل خانگی به عنوان راهکار 
مهمی برای کسب درآمد در سراسر جهان مطرح شده 
و با پرداختن به آن باید وضعیت اقتصادی خانواده ها 

را بهبود بخشید. 
جعفر زاده کارشناس علوم تربیتی است و پیش از 
این مربی و مدیر یک مهد کودک در شرق تهران بوده 

است. 
او مدتی است که مهد را به دلیل مشکلات تعطیل 
کرده و اکنون به فعالیت های هنری و کسب درآمد از 

این بخش می پردازد. 
محبوبه جعفرزداه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
نوآوری و ابتکار در کار و طراحی های جدید و منحصر 
به فرد را از ویژگی های دست ساخته های خود می 
داند و می گوید: وضعیت بازار خوب است و مشتریان 
عروسک ها و سایر محصولات را که با خمیر ساخته 

شده را می پسندند. 
این کارآفرین افزود: شغل خانگی و تولید دست 

ساخته ها را مدت کمی است که شروع کردم و در این 
مدت توانستم فروش خوبی داشته باشم. 

وی بازاریابی را از مشکلات مشاغل خانگی عنوان کرد 
و گفت: هم اکنون از طریق کانالی در فضای مجازی 
تلگرام فعالیت دارم و مشتریان سفارش خود را از طریق 

کانال ارائه می کنند. 
جعفرزاده خاطرنشان کرد: گاهی نیز نمایشگاه هایی 

دایر کرده و در نمایشگاه فروش خوبی داریم. 
وی افزود: قابلیت انجام این نوع کسب و کار در منزل 

مزایای بسیاری را برای شاغلان آن ایجاد می کند. 
این کارآفرین ایجاد توازن بین مسئولیت در خانه، 
حذف هزینه های مربوط به خرید، رهن و اجاره یک 
کارگاه، کاهش ایاب و ذهاب را از جمله مزایای این نوع 

شغل عنوان کرد. 
کار خانگی  و  اینکه کسب  به  اشاره  با  جعفرزاده 
موجب تقویت روحیه کار در یک خانواده می شود 
افزود: استفاده از نیروی کار سایر اعضای خانواده، زمینه 
فعالیت های کارگروهی و خانوادگی را تقویت کرده 
و امکان انتقال تجربه کاری از طریق شیوه استاد-

شاگردی را در خانواده و سپس در جامعه فراهم می 
کند. 

امیر عذیری معاون اشتغال و خودکفایی کمیته 
امداد امام خمینی)ره( استان تهران نیز در خصوص 
اشتغال زایی در استان تهران خاطرنشان کرد: این نهاد 
به کارآفرینان به شرط ایجاد اشتغال برای مددجویان 
کمیته امداد )ره( تا تعداد پنج نفر، به ازای هر نفر که 
به کار گرفته شود مبلغ 150 میلیون ریال تسهیلات 

می دهد.
وی گفت: به افرادی که زیر پوشش این نهاد هستند 
نیز از منابع بانکی 150 میلیارد ریال و از صندوق 
اشتغال نیازمندان کمیته امداد )ره( هم مبلغ 300 

میلیون ریال تسهیلات ارائه می شود.
عذیری تاکید کرد: این نهاد سال گذشته 130میلیارد 
ریال از منابع داخلی و صندوق حمایت از نیازمندان و 
570 میلیارد ریال از منابع بانکی خود به کارآفرینان 

تسهیلات داده است.
وی خاطرنشان کرد: یک هزار و 120 نفر از منابع 
صندوق حمایت از نیازمندان و دو هزار و 600 نفر 

از منابع بانکی در سال گذشته تسهیلات گرفته اند.

مشاغل خانگی فرصتی برای خودکفا شدن 

سعید لیلاز اقتصاددان:

رد آمار رشد اقتصادی ۴ درصدی
 دروغی بزرگ است

لیلاز معتقد است کسانی که در رشد اقتصادی ۴.۴ درصدی تشکیک ایجاد می کنند و آن 
را رشدی نامربوط به سطح زندگی مردم می دانند، دروغ می گویند، چرا که بررسی آمارهایی 
مربوط به بخش های کشاورزی، نفت، خودرو و... نشان دهنده این است که این رشد محقق 

شده و مردم نیز تاثیر آن را در زندگی خود می بینند.
سعید لیلاز در گفت وگو با ایسنا، درباره دستاوردهای اقتصادی دولت در 3.5 سال گذشته 
به موضوع رشد ۴.۴ درصدی اقتصادی اشاره کرد و در پاسخ به این مسئله که عده ای 
معتقدند این رشد اقتصادی در زندگی مردم قابل مشاهده نیست، بیان کرد: افرادی که این 
قبیل مسائل را مطرح می کنند، دروغ می گویند چرا که اگر نگاهی به آمارهای مربوط به 
تولید و صادرات سال جاری بیندازیم متوجه می شویم که رشد اقتصادی مطرح شده واقعا 

محقق شده است.
لیلاز گفت: مثلا نگاهی به تولید گندم بیندازید. در سال 13۹1 تولید گندم در حدود شش 
میلیون تن بوده است، درحالی که اکنون به 13.5 تا 1۴ میلیون تن رسیده است، در حالی که 
در چهار سال گذشته به تعداد کشاورزان کشور حتی یک نفر هم افزوده نشده است. به نظر 
شما این موضوع چه چیزی را نشان می دهد؟ معنی این حرف این است که درآمد هر کشاورز 
به قیمت ثابت )اگر قیمت گندم فقط به اندازه تورم افزایش پیدا کرده باشد(، حدود 2.5 برابر 
شده است. چطور ممکن است این پول سر سفره مردم نرفته باشد؟ بنابراین با صراحت می 

گویم این دروغ است که مردم رشد اقتصادی را احساس نکرده اند.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر نگاهی به وضعیت خودرو بیندازید، امسال فروش خودرو 
ایرانی 60 درصد نسبت به سال 13۹2 بیشتر شده است و در واقع فروش خودرو ۴50 تا 
500 هزار دستگاه نسبت به نیمه اول سال 13۹2 افزایش یافته است. در نظر داشته باشید 
که طبقات متوسط به پایین و دهک های خیلی پایین درآمدی در ایران هستند که این 
خودروها را می خرند چون اغلب، بورژوازی و طبقات مرفه گرایش چندانی به تولیدات داخل 
کشور ندارند. همچنین نگاهی به آمارهای مربوط به صادرات غیرنفتی، تولیدات پتروشیمی و 
... نیز نشان دهنده این است که رشد اقتصادی آن گونه که مطرح می شود محقق شده است. 
من پیش بینی می کنم که تا پایان امسال دولت بتواند ۴0 هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی 
خرج کند که این عدد حداقل سه برابر عملکرد سال 13۹1 خواهد بود. در سال گذشته نیز 
عملکرد بودجه عمرانی دوبرابر سال 13۹1 بوده است. این موارد نشانه های روشنی است که 

نشان دهنده بهبود وضعیت اقتصادی کشور است.
این اقتصاددان همچنین بیان کرد: البته توجه کنید که رشد اقتصادی ۴.۴ درصدی نسبت 
به ماه مشابه سال گذشته رخ داده است و نه نسبت به بهترین سالهای رشد اقتصادی ایران. 
علاوه بر این، رشد اقتصادی ۴.۴ درصدی عدد بزرگی نیست که بخواهیم بگوییم محقق 
نشده است. اقتصاد ما در سالهای گذشته، چنان سقوط آزاد اقتصادی را تجربه کرده است 
که این رشد ۴.۴ درصدی چندان راه به جایی نمی برد و در واقع هنوز از سطح تولید ناخالص 
داخلی از سال هایی که رشد اقتصادی مناسبی را تجربه می کردیم، عقب تر هستیم. پیش 
بینی من این است که اگر این جانفشانی هایی که امروز می شود ادامه پیدا کند، احتمالا 
در زمستان سال 13۹6 می توانیم سطح  تولید ناخالص داخلی خود را به سطح تولید سال 

13۹0 برسانیم.
لیلاز، با بیان اینکه رشد اقتصادی ۴.۴ درصدی، آنقدر رشد بالایی نیست که دولت بخواهد 
درباره آن دروغ بگوید، بیان کرد: اگر دولت می خواست در زمینه رشد اقتصادی دروغ بگوید 

باید به جای رشد ۴.۴ درصدی ارقام بالاتری را ارایه می کرد.  
 او درباره نرخ تورم نیز چنین توضیح داد: امروز نرخ تورم تک رقمی شده است و ما می بینیم 
که عده ای در این زمینه نیز انتقاد می کنند که چرا تورم را تک رقمی کرده اید؟ چون به هر 
حال، تورم پناهگاهی برای پنهان کردن دزدی هاست.  در نظر داشته باشید که نرخ تورم در 
حوزه مواد غذایی اکنون سه سال است که تک رقمی شده است نشانه آن ثبات قیمت مرغ، 
برنج، مواد غذایی و غیره است که این موضوع نیز در تغییر وضعیت زندگی مردم موثر است.

لیلاز درباره وضعیت بیکاری بیان کرد: اقتصاد ایران در سال های گذشته وضعیتی را تجربه 
کرد که نرخ بیکاری افزایش یافت و اکنون نیز رشد اقتصادی ایران تا سال 13۹7 به هیچ 
عنوان تاثیری در بیکاری نخواهد گذاشت، در واقع هرقدر هم که تا سال 13۹7 رشد اقتصادی 
داشته باشیم از طریق بهبود بهره وری جبران خواهد شد و منجر به رشد اشتغال نخواهد 

شد، ولی از سال 13۹7 درصورتی که رشد صنایع مثبت شود شاهد اشتغال خواهیم بود.
او در پاسخ به این انتقاد که رشد اقتصادی محقق شده در بهار سال 13۹5 حاصل از رشد 
بخش نفت است که این رشد نیز با کیفیت نیست، گفت: این موضوع نیز دروغ است و ناشی 
از بی سوادی عده ای است چون 1.5 درصد از این رشد ۴.۴ درصدی حاصل از رشد نفت 
است. در نظر داشته باشید که این بخش از رشد اقتصادی نیز به تدریج خود را حوزه های 
دیگری مانند بخش خدمات و صنعت نشان می دهد. لیلاز گفت: از سوی دیگر اگر فقط 
و فقط سهم صنایع خودروسازی در تولید ناخالص داخلی را در نظر بگیریم که 2.5 درصد 
است و اگر رشد ارزش افزوده بخش خودرو را به تنهایی 15 درصد بگیریم، می بینیم که 
سهم بخش خودرو در رشد اقتصادی 0.۴ درصد بوده است. به همین شکل بخشی از رشد 
اقتصادی مطرح شده مربوط پتروشیمی، بخشی برای تولید فولاد، صادرات غیر نفتی و غیره 
است. به علاوه رشد ارزش افزوده بخش کشاورزی به تنهایی چهار درصد بوده است. اگر سهم 
کشاورزی در تولید ناخالص داخلی حدود 10 درصد فرض کنیم نشان دهنده این است که 
0.۴ درصد از رشد اقتصادی نیز مربوط به کشاورزی است. وی بیان کرد: من تعجب می کنم 
که این سخنان جاهلانه مبنی بر ایجاد تشکیک در نرخ رشد اقتصادی و بی کیفیت خواندن 
آن بعضا از سوی برخی دوستان اقتصاددان مطرح می شود و رسانه های ملی نیز به صورت 
گسترده ای به آن می پردازند. در حالی که در  رشد اقتصادی امسال همه بخش ها از جمله 
صنعت، کشاورزی، نفت تاثیر داشته اند و تنها بخشی که رشد نداشت بخش مسکن است که 

به نظر من آن هم از نیمه دوم سال با سرعت پایین شروع به رشد خواهد کرد.

 شبکه بانکی کشور در چهار ماهه نخست امسال 12۹5.1 هزار میلیارد ریال )12۹ 
هزارمیلیاردتومان( تسهیلات به بخش های اقتصادی پرداخت کرد که در مقایسه با دوره 

مشابه سال قبل 37.8 درصد افزایش نشان می دهد. 
به گزارش ایرنا و بر اساس برآوردهای آماری بانک مرکزی، بانک های کشور در چهار 
ماهه نخست پارسال 355.۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش های اقتصادی کشور 

پرداخت کردند.
آمار بانک مرکزی نشان می دهد همچنان سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در 
گردش به تمام بخش های اقتصادی در چهار ماهه امسال با مبلغ 878.1 هزار میلیارد 

ریال پیشتاز است و معادل 67.8 درصد کل تسهیلات پرداختی را تشکیل می دهد.
این رقم در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 262.2 هزار میلیارد ریال معادل ۴2.6 

درصد افزایش را نشان می دهد.
همچنین سهم تسهیلات پرداختی بابت تامین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن 
در مدت مورد نظر امسال معادل 331.2 هزار میلیارد ریال بوده که حاکی از تخصیص 
37.7 درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه درگردش تمام بخش های اقتصادی 

)مبلغ 878.1 هزار میلیارد ریال( است.
از 375.8 هزارمیلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل 88.1 
درصد آن )مبلغ 331.2 هزار میلیارد ریال( در تامین سرمایه در گردش پرداخت شده 
که بیانگر توجه و اولویت دهی به تامین منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال 

جاری است.
جداول آماری بانک مرکزی نشان می دهد بخش خدمات با دریافت 560.۹62 هزار 
میلیارد ریال، بیشترین دریافت تسهیلات را از شبکه بانکی داشته است و پس از آن بخش 

صنعت و معدن با 375.782 هزار میلیارد ریال قرار می گیرد.
بخش بازرگانی با دریافت 165.30۴ هزار میلیارد ریال، مسکن و ساختمان با 105.3۴۴ 
هزار میلیارد ریال، کشاورزی 86.۹50 هزار میلیارد ریال در رتبه های بعدی توزیع 

تسهیلات بانکی در چهار ماهه نخست امسال قرار دارند.
از سوی دیگر در مدت یاد شده 13۹.281 هزار میلیارد ریال تسهیلات برای خرید 
کالای شخصی از سوی بانک ها پرداخت شده و سهم تسهیلات خرید مسکن ۴۹.308 

هزار میلیارد ریال بوده است.
این در حالی است که در چهار ماه نخست امسال بیش از 100 هزار میلیارد ریال برای 
ایجاد، بیش از 18 هزار میلیارد ریال برای تعمیر و 50.1۹5 هزار میلیارد ریال برای توسعه 

به بخش های اقتصادی تسهیلات پرداخت شده است.
در کنار توان وام دهی شبکه بانکی، بانک مرکزی به عنوان نهاد ناظر پولی کشور 
همچنان باید در تداوم مسیر جاری ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در نظر داشته 
و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز 

باشد.
بر این اساس ضروری است به افزایش توان خلق پول بانک ها از طریق افزایش سرمایه 
و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها به مسیر 
صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه در گردش 
تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به 
سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم در تامین مالی طرح های اقتصادی )ایجادی( 

توجه ویژه ای کرد.

 در حالی که در روزهای اخیر موضوع امحای خودروهای 
لوکس قاچاق از سوی مقامات مربوطه اعلام شده بود، 
برخی شنیده ها و خبرها حاکی از احتمال منتفی شدن 
امحا و اولویت بر صادرات آن عنوان شده است. البته تعداد 

این خودروها هم هنوز مشخص نیست. 
به گزارش ایسنا، بعد از اعلام خبر کشف تعدادی خودرو 
میلیاردی لوکس از جمله بنز و پورشه در شیراز، سوی 
سازمان تعزیرات حکومتی عنوان کرد که قرار است طی 

روزهای آینده این خودروها منهدم شوند.
اما پس از اعلام این موضوع واکنش ها و اظهارنظرهای 
متفاوت و بعضا متناقضی از سوی دستگاه ها و افراد مسئول 

در مورد امحاء یا صادرات آنها مطرح شد.
در حال حاضر یکی از ابهامات مهمی که در این زیمنه 
وجود دارد و همچنان جای سوال است، موضوع امحاء 

شدن یا نشدن و صادر کردن این خودروهاست.
این  امحای  تعزیرات حکومتی  با وجودی که سازمان 
خودروها را قطعی اعلام کرده بود و ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز هم بر امحای آنها تاکید دارد و انهدام آن ها را 
که  است  آن  از  برخی شنیده ها حاکی  می داند،  قانونی 
ممکن است امحای این خودروها منتفی شود و به جای آن 

این خودروها به کشورهای دیگر صادر شوند.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در جدیدترین 
اظهار نظر در این باره اعلام کرده که امحای خودروهای 
این  امحای  بر  هم  ستاد  تاکید  و  است  قانونی  قاچاق 
صادرات  امکان  که  قاچاقی  کالاهای  اما  خودروهاست 
آنها فراهم باشد، اولویت با صادرات شان است و در مورد 
خودروهای قاچاق نیز ممکن است چنین تصمیمی گرفته 

شود.

طبق گفته ستاد مبارزه با قاچاق کالا، کالاهای قاچقا در 
صورت امحاء نشدن،  خروج آن کالا با اخذ تضامینی بین 
2 تا 10 برابر ارزش آن کالا و به کشورهای غیر همجوار 

امکان پذیر است.
اما نکته قابل توجه در این میان این است که به گفته 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا،   این راهکار برای 
پذیر  امکان  تازه کشف شده  قاچاق  لوکس  خودروهای 
نیست، چراکه واردات کالاهای سرمایه ای در تمام کشورها 
بر اساس قوانین، منوط به داشتن نمایندگی رسمی آن کالا 
و زنجیره خدمات پس از فروش است و به طور طبیعی 
در  شوند  امحاء  است  قرار  اکنون  که  خودروهایی  برای 

بازارهای خارجی مشتری وجود ندارد.  
این در حالی است که امین دلیری، رییس سازمان جمع 
آوری اموال تملیکی گفته که ممکن است این خودروها 

در مسیر صادرات قرار گیرند و در صورتیکه تصمیم برای 
صادرات آن ها گرفته شود، مزایده بر قرار خواهد شد و 
کسانی که می توانند بخرند و صادرات کنند، در مزایده 
شرکت کرده و تضمین می دهند که به صورت قطعی 
این خودروها را صادر می کنند و بعد خودرو را در اختیار 
می گیرند و تعیین مقصد آن نیز به عهده خود آن ها خواهد 

بود.
اما موضوع مهم دیگری که همچنان مورد ابهام است، 
تعداد این خودروهاست؛ چراکه در ابتدا و به گفته معاون 
مبارزه با قاچاق ارز و کالای تعزیرات حکومتی تعداد این 
خودروها 13 خودرو دستگاه اعلام شد اما رییس سازمان 
جمع آوری تملیکی عنوان کرده که بیشتر از 60 خودروی 
خارجی که احتمال قاچاق آن ها می رود در اختیار این 
سازمان قرار گرفته است. از سوی دیگر سخنگوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز هم اعلام کرده که طی چهار ماهه 
امسال ۴5 دستگاه خودرو قاچاق کشف شده است؛ آماری 
که نشان می دهد که به طور متوسط در هر سه روز یک 

خودرو قاچاق وارد کشور می شود.
شده  مشخص  خودروها  این  مورد  در  آنچه  اکنون 
این است که به هیچ وجه به داخل کشور و در چرخه 
مصرف وارد نمی شود و در حال حاضر هم کارگروهی برای 
تصمیم گیری در این زمینه تعیین شده است که متشکل 
از سازمان اموال تملیکی، گمرک جمهوری اسلامی ایران 
و ستاد مبارزه با قاچاق کالا است و قرار شده شیوه نامه ای 
تعیین کنند که با توجه به قانون چه تصمیمی برای فروش 
و صادرات کالاهای قاچاق باید گرفته شود، پس از تعیین 
شیوه نامه برای کلیه کالاهای قاچاق از جمله این خودروها، 

تصمیم گیری های لازم صورت می گیرد.

دولت سه شنبه  شب گذشته شصت و ششمین مرحله از یارانه های نقدی را به حساب 
سرپرستان خانوار واریز کرد، با این پرداخت تاکنون حدود 230 هزار میلیارد تومان صرف 
توزیع نقدی شده و دریافتی افرادی که از ابتدا در لیست سازمان هدفمندی قرار داشته اند 

از مرز سه میلیون تومان گذشته است.
به گزارش ایسنا، ۴5 هزار و 500 تومان هایی که بیش از پنج سال و نیم است به حساب 
متقاضیان دریافت یارانه واریز می شود، اکنون رقمی حدود سه میلیون و30 هزار تومان را 
برای هر نفر رقم زده است. این رقم شاید چندان به حساب نیاید، اما وقتی برای جمعیت 
حداقل 75 میلیون نفری واریز و هزینه ماهانه آن به 3500 میلیارد تومان می رسد، ارقام 

سنگین تر می شود.
وقتی کمی بیشتر اعداد و ارقام را تجمیع کنیم به پول های هنگفت تری می رسیم؛ رقمی 
نزدیک به 230 هزار میلیارد تومان از آذر 138۹ تاکنون به عنوان یارانه ناچیز ۴5 هزار 
و 500 تومانی از منابع ناشی از اصلاح قیمت حامل های انرژی، خزانه دولت و حتی در 

مقاطعی بانک مرکزی برداشت شده و توزیع نقدی شده است.
این 230 هزار میلیاردی که خود معادل بودجه عمومی سالانه دولت است، تاکنون پاسخ 
مشخصی برای این سوال که تا چه اندازه خرج هدفمندی بوده و گره از مردم و یا سایر 
بخش ها گشوده، نداشته است. غیر از آنکه یک نقد بزرگ را از دید کارشناسان و حتی خود 
دولت همراه دارد؛ رقمی از این مبلغ سنگین به سایر بخش های تادیه شده در قانون به 
ویژه تولید نرسید و در نهایت اگر چیزی حدود 10 هزار میلیارد تومان صرف مجموعه ای 

از بهداشت و درمان و تولید شده باشد.
هدفمندی یارانه ها با توجه به وجود هزینه بالای پرداخت های نقدی همواره در سال های 
اخیر با کسری همراه بوده و درآمدهای حاصل از اصلاح قیمت ها نه تنها نتوانسته کفاف 
پرداخت 230هزار میلیاردی را بدهد، بلکه سهم سایر بخش ها را نیز در خود هضم کرده 
است. کسری های مداومی  که راهکار اصلی پیشگیری از آن غربالگری یارانه بگیران و حذف 
پردرآمدهاست، اما اغلب با چالش های بسیاری همراه بوده و با وجود تکلیف بودجه از حدود 
سه سال اخیر تا به امروز حداکثر سه میلیون و ۴00هزار نفر از این جمع کسر شده و در 

حال حاضر بیش از 75 میلیون نفر دریافتی ۴5 هزار و 500 تومانی ماهانه دارند.
در حالی بودجه امسال دولت را مکلف به حذف چند گروه و به ویژه سه دهک اول 
درآمدی کرده و به اعتقاد مجلس تا 2۴ میلیون نفر را در بر می گیرد که اعلام اخیر میدری 
- معاون رفاهی وزارت »کار، تعاون و رفاه اجتماعی« - حاکی از آن بود که هنوز دولت 
برنامه مشخصی برای حذف در سال جدید نداشته و از 2۴ میلیون تکلیفی که البته دولت 
معتقد است گروهای هدف بودجه تا 7 میلیون نفر هستند، تنها 200 هزار نفر تا تیرماه 
امسال حذف شده اند. به هر صورت آمار چهارماهه عملکرد هدفمندی در سال جدید نیز 
گویای تکرار سریال عدم تحقق درآمدهای پیش بینی شده، کسری  و خرج تمامی درآمدها 
برای توزیع نقدی بود. به طوری که از 1۴ هزار و 600 میلیارد پیش بینی شده برای درآمد 
چهارماهه حدود 10 هزار و 300 میلیارد تومان کسب شده که دولت 3۴00 میلیارد دیگر 

به آن اضافه و برای توزیع نقدی بین 75 میلیون و 200 هزار نفر خرج کرده است.

عملکرد شبکه بانکی در چهار ماه نخست امسال؛ 

پرداخت 129 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش های اقتصادی 

ورق امحای خودروهای قاچاق برگشت

صادرات خودروهای قاچاق امکانپذیر است؟

حساب یارانه بگیران چقدر است؟

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,908,000یک مثقال طلا

1,133,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,090,000سکه بهار آزاد ی

11,100,000سکه امامی

5,590,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,830,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 



ورزشی پنجشنبه -بیست وهشتم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444077

 مرفاوی:

 ما با شرایط ایده آل لیگ را شروع نکردیم
سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: ما فقط به پرسپولیس باختیم که از لحاظ فنی، فعلًا 

از دیگر تیم های حاضر در لیگ برتر بهتر است.
صمد مرفاوی در مورد اینکه آیا از عملکرد صبا در چهار بازی ابتدایی لیگ برتر رضایت 
دارد، گفت: ما لیگ را با شرایطی خاص شروع کردیم و دو هفته زمان داشتیم تا آماده 
شویم. باید کار بدنسازی و تاکتیکی را همزمان با هم انجام می دادیم، اتفاقی که اصلًا 

مناسب هیچ تیمی نیست.
این وضعیت  با  و  نکردیم  ایده آلی شروع  با شرایط  را  لیگ  ما  افزود:  ادامه  وی در 
نمی توانستیم انتظار داشته باشیم در دیدارهای ابتدایی همه چیز برای مان خوب پیش 
برود. من معتقدم بد عمل نکردیم و فقط به پرسپولیس باختیم که از لحاظ فنی، فعلًا از 

دیگر تیم های حاضر در لیگ برتر بهتر است.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم همچنین خاطر نشان کرد: طبیعتاً نیاز به زمان داریم تا 
بتوانیم به هماهنگی کامل برسیم و امیدوارم در تعطیلات به آنچه که می خواهیم دست 
پیدا کنیم و نقاط ضعف مان را به حداقل برسانیم. ما یک اردو در سرعین برگزار خواهیم 

کرد و سعی می کنیم بازیکنان را بیشتر هماهنگ کنیم.
مرفاوی در مورد عملکرد استقلال، تیم سابقش در لیگ برتر که شروع ضعیفی داشته 
است، عنوان کرد: من باید در مورد تیم خودم صحبت کنم. در فوتبال نمی توان با چهار 
هفته در مورد یک تیم قضاوت کرد. استقلال تیم بزرگی است و نیاز به زمان دارد. طبیعتاً 

هواداران و پیشکسوتان استقلال باید از این تیم حمایت کنند.

بیک زاده:

  صبا بعد از تعطیلات با قدرت برمی گردد 
مدافع تیم فوتبال صبای قم تأکید کرد که این تیم بعد از تعطیلات لیگ برتری با قدرت 

بیشتری این رقابت ها را دنبال خواهد کرد.
هاشم بیک زاده در مورد عملکرد صبا در چهار هفته ابتدایی و گرفتن فقط سه امتیاز 
گفت: ما با شرایط سختی لیگ را شروع کردیم و دو هفته قبل از شروع لیگ برتر، وضعیت 
صبا مشخص شد. طبیعتاً تیم فرصت کمی برای بدنسازی کامل و تمرینات تاکتیکی 

داشت، ولی معتقدم شروع بدی نداشتیم.
وی در ادامه افزود: ما فقط یک باخت داشتیم و می توانستیم یک یا دو برد هم به دست 
بیاوریم. کار اصلی ما البته بعد از تعطیلات شروع خواهد شد و مطمئن باشید با آماده سازی 
در اردوی سرعین و همچنین تمریناتی که در تهران انجام خواهیم داد، با قدرت به لیگ 

بازخواهیم گشت.
مدافع تیم فوتبال صبای قم راجع به نتایج استقلال، تیم سابقش خاطر نشان کرد: در 
فوتبال همیشه بالا و پایین وجود دارد و من در تمام تیم ها چنین روزهایی را هم تجربه 
کرده ام. استقلال نیاز به حمایت هوادارانش دارد و باید این را هم در نظر گرفت که این تیم 
دچار تغییرات زیادی شده است. مطمئناً روزهای خوب استقلال هم از راه می رسد و این 

تیم از وضعیت موجود خارج خواهد شد.
بیک زاده در خاتمه با اشاره به طلب ۹00 میلیونی اش از باشگاه استقلال گفت: من 
نمی دانم باید این پول را از چه کسی بگیرم. فوتبالیست ها در خیلی از مواقع به پول کامل 
خودشان نمی رسند و این مشکلی است که همه ما با آن مواجه هستیم. من برای یک تیم 
بازی می کنم، اما هیچ وقت حق و حقوقم را به صورت کامل نمی گیرم. حتی ممکن است 
کمیته انضباطی به نفع بازیکنان رأی صادر کند، ولی باز هم ما به حق مان نمی رسیم. واقعاً 

فوتبالیست ها نمی دانند باید از چه کسی حق شان را بگیرند.

با فرارسیدن تعطیلات 2 ماهه لیگ برتر فوتسال

تمرینات یاسین پیشرو قم 10 روز تعطیل شد
شاگردان محمدرضا حیدریان که نتوانستند مقابل تیم فوتسال شهروند ساری به پیروزی 
دست یابند و در واقع نخستین باخت خود در لیگ هیجدهم فوتسال باشگاه های برتر 

ایران را پذیرا شدند، با توجه به فرارسیدن تعطیلات دو ماه لیگ برتر به استراحت رفتند.
بازیکنان یاسین پیشرو قم به دلیل فاصله دو ماهه تا بازی آتی خود با آذرخش بندرعباس 
در هفته پنجم مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور به مدت 10 روز به استراحت 
می پردازند و پس از آن تمرینات خود را در یک اردوی آماده سازی برای ادامه بازی های 

هجدهمین دوره لیگ برتر فوتسال قهرمانی کشور از سر می گیرند.
تعطیلی موقت بازی های فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور، به سبب در 
پیش بودن مسابقات تیم ملی فوتسال کشورمان و موعد حضور این تیم در مسابقات جام 
جهانی 2016 فوتسال به میزبانی کلمبیا است و به همین دلیل بازی های بعدی لیگ برتر 

از دهه سوم مهر ماه پیگیری می شود.
تیم فوتسال یاسین پیشرو قم در حالی به استراحت رفت که شاگردان حیدریان در دور 
جدید تمرینات خود که نخستین مرحله آن در قالب یک اردوی تدارکاتی به احتمال 
فراوان در خارج از کشور برگزار می شود، معایب و نقاط ضعفی که در هفته های سپری 
شده از هجدهمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور مقابل حریفان لیگ برتری 

داشته اند را به دقت بررسی و رفع کنند.
بازیکنان تیم فوتسال یاسین پیشرو قم پس از این تعطیلی 10 روزه راهی اردوی 
آماده سازی می شوند تا خود را برای بازی های آتی در هجدهمین دوره فوتسال لیگ برتر 
باشگاه های کشور جام خلیج فارس و به خصوص بازی خانگی هفته پنجم مقابل آذرخش 
بندرعباس آماده کنند.یاسین پیشرو قم روز بیست و پنجم مهر ماه در پنجمین هفته از 
بازی های نیم فصل نخست،  مسابقات هجدهمین دوره لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
در سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم، سومین بازی داخل خانه خود 
را برابر نماینده استان هرمزگان انجام می دهد.شاگردان محمدرضا حیدریان در تیم فوتسال 
یاسین پیشرو قم در هفته چهارم مسابقات لیگ برتر فوتبال، با باخت عجیب و ناباورانه 
خارج از خانه در مقابل تیم شهروند ساری نخستین شکست این فصل را پذیرا شدند و 

بدین ترتیب هفت امتیازی ماندند اما مکان سوم جدول را به دیگر رقبا ندادند.
این در حالی است که تیم یاسین پیشرو قم از آغاز رقابت های لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور با وجود تغییرات فراوان نسبت به فصل گذشته، نتایج قابل قبولی را مقابل 
رقبای لیگ برتری کسب کرده بود و به غیر از باختی که در برابر شهروند پذیرفت با حضور 
محمدرضا حیدریان به دو پیروزی برابر تیم های دانشگاه آزاد اسلامی تهران و مقاومت البرز 
و یک تساوی با فرش آراء مشهد دست یافته است.نماینده فوتسال قم در هفته نخست در 
خانه خود با تیم فرش آراء مشهد به تساوی دو بر دو دست یافت اما در هفته های دوم و 
سوم با نتایج مشابه دو بر یک برابر تیم های فوتسال مقاومت البرز در سالن انقلاب کرج و 

دانشگاه آزاد اسلامی تهران در سالن حیدریان قم پیروز شد.

نایب رئیس هیأت تکواندو استان قم خبر داد

اعزام 10 تکواندوکار قم به مسابقات قهرمانی 
دختران نونهال ایران

مریم یقینی اظهار کرد: برای اعزام به رقابت های تکواندو قهرمانی رده سنی نونهالان 
کشور همانند دیگر رده های سنی و سایر اعزام ها، ابتدا مسابقات انتخابی استان برگزار شد 

و سپس تکواندوکاران برتر از پیکارهای درون اردویی برگزیده شدند.
وی با بیان اینکه برای حضور در رقابت های تکواندو قهرمانی رده سنی نونهالان کشور 
امروز ترکیب تیم نونهالان دختر استان قم مشخص شد، اضافه کرد: کادر فنی با توجه به 
نتایجی که در مسابقات انتخابی رقم خورد، ترکیب تیم نونهالان هیات تکواندو را برای اعزام 
به این پیکارها مشخص کرد. نایب رئیس هیأت تکواندو استان قم بیان کرد: با برگزاری 
رقابت های انتخابی تکواندو رده سنی نونهالان دختر استان قم در دو مرحله، سرانجام 
تعداد 10 هوگوپوش جواز حضور در مسابقات قهرمانی نونهالان کشور را به دست آوردند 
و روزهای پایانی هفته جاری به مصاف حریفان می روند. وی با بیان اینکه زمان برگزاری 
رقابت های تکواندو قهرمانی کشور مشخص شده، ابراز کرد: تکواندوکاران قم به منظور 
رویارویی با حریفان خود در اوج آمادگی هستند و امیدوارم که در این رقابت ها با دست پر 
و کسب مدال از اوزان مختلف به قم بازگردیم و برای ورزش قم افتخار آفرین شویم. یقینی 
با بیان اینکه مسابقات تکواندو قهرمانی دختران نونهال ایران روزهای 30 و 31 مرداد ماه به 
میزبانی هیات تکواندو استان لرستان برگزار می شود، اضافه کرد: نفراتی که مجوز همراهی 
تیم هیأت تکواندو قم در این دوره از مسابقات را به دست آورده اند، دو روز دیگر راهی 
این پیکارها می شوند. وی خاطرنشان کرد: در ترکیب تیم نونهالان دختر هیات تکواندو 
استان قم تکواندوکاران اوزان منهای 2۹، 33، 37، ۴1، ۴۴، ۴7، 51، 55، 5۹ و به اضافه 
5۹ کیلوگرم حضور دارند و به سرمربیگری مریم حجتی برای کسب مقام های برتر به 
مصاف حریفان خواهند رفت. نایب رئیس هیأت تکواندو استان قم که مسوولیت سرپرستی 
تیم قم را بر عهده دارد در ادامه با اشاره به اعضای کادر فنی تیم قم برای حضور در این 
مسابقات، عنوان کرد: طاهره صفدری و لطیفه احمدی به عنوان مربی تکواندوکاران قم را 
در این دوره از رقابت ها همراهی می کنند. وی در ادامه به نفرات تیم اعزامی قم اشاره و 
بیان کرد: در وزن 2۹ کیلوگرم عاطفه صفایی قمی، در وزن 33 کیلوگرم اسما کریمی، در 
وزن 37 کیلوگرم آتوسا حقی، در وزن ۴1 کیلوگرم فاطمه سهرابی و در وزن ۴۴ کیلوگرم 
نرگس عزیزی برای کسب مدال به مصاف حریفان می روند. یقینی عنوان کرد: همچنین 
در وزن ۴7 کیلوگرم زهرا صفایی قمی، در وزن 51 کیلوگرم فاطمه سهرابی پور، در وزن 
55 کیلوگرم فاطمه خدابنده لو، در وزن 5۹ کیلوگرم فاطمه تلخابی و در وزن به اضافه 
5۹ کیلوگرم مهدیه حیدری دیگر نمایندگان هیأت تکواندو قم محسوب می شوند. وی 
در پایان با اشاره به اعزام یکی از داوران موفق و با تجربه قم به این دوره از رقابت ها، یاد 
آور شد: با دعوت کمیته داوران فدراسیون تکواندو، خانم مرضیه احمدی از داوران هیات 
تکواندو استان قم در این دوره از رقابت ها، جدال مدعیان عضویت در تیم ملی را قضاوت 

خواهد کرد.

 اقدام جدید برای جلوگیری از ورود
 بازیکنان خارجی به ایران

باشگاه های لیگ برتری برای جذب بازیکن خارجی با مشکل جدیدی مواجه شده اند.
 باشگاه های لیگ برتری که خواهان جذب بازیکن جدید خارجی هستند این روزها با 
مشکل جدیدی مواجه شده اند و آن هم این است که برای بازیکنان خارجی ویزای ورزشی 

صادر نمی شود تا آنها بتوانند به ایران بیایند.
باشگاه های مذکوری که اخیراً با این مشکل مواجه شده اند، مدعی اند این درخواست 
وزارت ورزش بوده که برای بازیکنان خارجی از سوی شورای برون مرزی ویزای ورزشی 
صادر نشود. حتی یکی از باشگاه های تهرانی با یک مدافع برزیلی به توافق نهایی رسیده 

اما این بازیکن برای سفر به ایران با مشکل عدم صدور ویزای ورزشی مواجه شده است.
در فصل نقل وانتقالات برخی باشگاه های دولتی بودند که بازیکنان خارجی چندان 
باکیفیتی جذب نکردند در حالی که قرارداد های مالی آنها نیز بسیار سنگین بود و این 
موضوع نمی تواند بی ارتباط با دستور اخیر وزارت ورزش باشد. شاید وزارت ورزش قصد دارد 
با این کار نظارت بیشتری بر ورود بازیکنان خارجی به ایران داشته باشد، اما اینکه چرا این 

اتفاق در روز های پایانی نقل وانتقالات رخ داده است، عجیب به نظر می رسد.
باشگاه های پیکان، نفت، ذوب آهن، استقلال خوزستان و... در تعطیلات لیگ به دنبال 
جذب بازیکن جدید خارجی هستند و باید دید با مشکل به وجود آمده آنها برای رفع نواقص 

فنی تیم خود چه خواهند کرد.

به دلیل عدم تفاهم با سرمربی برزیلی

علیرضا حقیقی از ماریتیمو جدا شد

روزنامه رکورد پرتغال از جدایی علیرضا حقیقی، دروازه بان تیم ماریتیمو به دلیل عدم 
تفاهم با پائولو سزار، سرمربی برزیلی این تیم خبر داد.

علیرضا حقیقی، دروازه بان تیم ملی ایران پس از هشت ماه حضور در تیم ماریتیموی 
پرتغال روز )چهارشنبه( قراردادش را با این تیم لغو کند.

روزنامه رکورد پرتغال با انتشار این خبر نوشته است: »امروز شوک بزرگی به تیم ماریتیمو 
وارد می شود و علیرضا حقیقی قرارداد خود را که سه فصل دیگر از آن باقی مانده است، 

لغو خواهد کرد«.
علیرضا حقیقی در نیم فصل دوم فصل گذشته لیگ برتر پرتغال به تیم ماریتیمو پیوست و 
در چهار بازی به میدان رفت. او در دیدار فینال جام حذفی پرتغال نیز درون دروازه ماریتیمو 
ایستاد. روزنامه پرتغالی رکورد تأکید کرده است که علیرضا حقیقی انتظار داشت دروازه بان 
اصلی تیم ماریتیمو در فصل جدید لیگ برتر پرتغال باشد، اما پائولو سزار، سرمربی برزیلی 
این تیم از عملکرد او در تورنمنت لاس پالماس راضی نبود و گوتاردی 31 ساله، دروازه بان 

هموطنش را استخدام کرد. 
انتخاب گوتاردی باعث شد تا علیرضا حقیقی قید ادامه همکاری با تیم ماریتیمو را بزند 

و تصمیم به لغو قراردادش بگیرد.
باشگاه ماریتیموی پرتغال قصد دارد تا با توجه به جدایی علیرضا حقیقی دروازه بان 

جدیدی را جذب کند تا در کنار گوتاردی و چارلس برزیلی قرار بگیرد.

پورحیدری: 

سامره در حیطه اختیاراتش صحبت کند
سرپرست باشگاه استقلال در باره تغییرات آکادمی این باشگاه واکنش نشان داد.

منصور پورحیدری در خصوص صحبتهایی که در مورد آکادمی این باشگاه و انجام 
تغییرات آن مطرح شده، گفت: من هم این حواشی را شنیده ام و از صحبتهای امروز علی 

سامره نیز مطلع شدم. به هیچ وجه از ایشان انتظار بیان چنین مطالبی را نداشتم.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال افزود: جهانیان به عنوان عضو هیات مدیره هیچ گونه 
اطلاعی از ایجاد تغییرات در آکادمی باشگاه نداشته و نمی دانم که سامره از کجا جهانیان 
را می شناسد که در مورد او اینگونه صحبت کرده است. او یکی بازیکن خوش سابقه و با 
اخلاق بوده و اصلا فکر نمی کردم چنین صحبتهایی را به زبان بیاورد. اعضای هیات مدیره 
باشگاه استقلال از جهانیان حمایت می کنند و ما شاهدیم که ایشان چطور برای موفقیت 

باشگاه و آرامش تیم تلاش کرده و می کند.
وی در پایان اضافه کرد: معتقدم اگر علی سامره تنها در حیطه اختیارات و مسئولیت های 

خود صحبت کند، بسیار برای استقلال و خود او نیز بهتر است.

 آنالیز ناکامی تیم فرنگی در المپیک

6 کشتی گیر و جمعا 15 اجرای فن!
در  ایران  کیلوگرم   ۹8 وزن  کشتی گیر  رضایی  قاسم 
بازی های المپیک ریو با 8 اجرای فنی که روی حریفانش 
خود داشت، بهترین عملکرد را از این حیث در میان کاروان 

فرنگی به نام خود ثبت کرد.
تیم ملی کشتی فرنگی ایران در مسابقات المپیک ریو 
سرانجام کار خود را با دو مدال برنز سعید عبدولی در وزن 75 

کیلوگرم و قاسم رضایی در وزن ۹8 کیلوگرم به پایان برد.
کاروان المپیکی ایران با حفظ صددرصدی نفرات المپیک 
2012 لندن گام به این مسابقات گذاشته بود. در المپیک 
لندن حمید سوریان، امید نوروزی و قاسم رضایی دست به 
کاری بزرگ زدند و سه مدال طلا را برای کشورمان به ارمغان 
آوردند ولی عملکرد کاروان ایران در المپیک ریو دور از انتظار 

بود و با کسب 2 مدال برنز به کار خود پایان داد.
در بررسی فنی کشتی گیران ایرانی قاسم رضایی با اجرای 
8 بارانداز روی حریفان خود بهترین عملکرد را به نام خود 
ثبت کرد. قهرمان المپیک لندن در کشتی آخر خود مقابل 
حریف سوئدی باز هم از شگرد خود استفاده کرد و با دو 
بارانداز پیاپی، نتیجه را در وقت دوم به تساوی کشاند تا مدال 

ارزشمند برنز را بر گزدن آویزد.  
پشت سر قاسم رضایی، حمیدسوریان با 5 اجرای فن قرار 
گرفت. حمید سوریان علیرغم برتری فنی واضحی که بر 
حریفان خود داشت نتوانست از لحاظ بدنی هم این آمادگی 
را به رخ حریفان بکشد و هرچه قدر که در کسب امتیازات از 

حریفان خوب عمل کرد، در حفظ امتیازات جمع 
آوری شده خوب نبود و قافیه را به حریفان خود واگذار کرد 

تا دو شکست دستاورد تلخ ریو برای سوریان باشد.

در رده های بعدی اجرای فنی کشتی گیران فرنگی ایران 
امید نوروزی و سعید عبدولی با تنها یک اجرای فن قرار 
دارند. سعید عبدولی با تنها یک اجرای فن توانست مدال برنز 

بازی ها را از آن خود و کاروان تیم ملی کشتی فرنگی کند.
دو کشتی گیر دیگر کاروان فرنگی ایران یعنی حبیب 
اخلاقی و بشیر باباجان زاده در اجرای فن ناموفق بودند و 
امتیازات خود را روی خاک کردن حریفان و یا اخطار کم 

کاری به حریفانشان بدست آودند.
کشتی فرنگی به خاطر مقررات خاص آن بیشتر در حالت 
سرپا دنبال می شود و اکثر امتیازات این رشته با توجه به 
کم کاری حریف و خاک کردن تقسیم می شود. با این حال دو 
قهرمان المپیکی ایران در لندن یعنی حمید سوریان و قاسم 
رضایی در المپیک ریو هم از این حیث عملکرد قابل قبولی از 

خود به نمایش گذاشتند.

 برانکو: 

طارمی به جای رضائیان به فکر خودش باشد
سرمربی پرسپولیس اعتقاد دارد که دیدار هفته پنجم این تیم 

مقابل تراکتورسازی تبریز به اندازه دربی تهران بزرگ است.
 برانکو ایوانکوویچ در پایان تمرین روز )چهارشنبه( تیمش به 
خبرنگاران گفت: ما فصل را خوب شروع کرده ایم و با 10 امتیاز 

صدرنشین هستیم که این خیلی خوب است.
می خواهیم این فرم ایده آل را تا پایان فصل دنبال کنیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شرایط خوب تیمش 
افزود: چیزی که باید مایه شادی ما باشد، بازی خوبی است که انجام 
می دهیم. ما از هفته های ابتدایی نشان دادیم که در فرم ایده آلی 
قرار داریم و می خواهیم همین روند را تا پایان فصل ادامه دهیم. در 
تعطیلات هم باید از بهترین زمان استفاده کنیم. اکنون هم خیلی 

خوشحالم که شش بازیکن مان به تیم ملی دعوت شده اند.
انصاری به ایفمارک رفته بود، از دعوتش به تیم ملی 

شگفت زده شدم
ملی  تیم  به  انصاری  محمد  شدن  دعوت  از  داد:  ادامه  برانکو 
شگفت زده شدم، چون او در ایفمارک تست پزشکی داده است! البته 

او همیشه و در آنجا هم در چارچوب تیم ملی حرکت کرد.
گفته بودند هرکس به ایفمارک برود، به تیم ملی دعوت نمی شود

وی در خصوص اینکه آیا انتظار داشته باتوجه به حضور انصاری در 
ایفمارک او به تیم ملی دعوت نشود، گفت: خب این طور گفته بودند 

که هرکسی به این مرکز برود، به تیم ملی دعوت نخواهد شد.
بازی با تراکتورسازی در حد دربی بزرگ است

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره اینکه تیمش مانند فصل 
گذشته زیبا بازی می کند و علاوه بر این مسئله سرخپوشان برخلاف 
اوایل فصل گذشته امتیاز هم گرفته و اختلاف زیادی با استقلال پیدا 
کرده اند، اظهار داشت: الان شروع فصل است و مهم ترین مسئله این 
است که خوب بازی کنیم و این بازی خوب مان هم تاکنون برای ما 
امتیاز داشته است. طبیعی است، رقبای ما هم این طور نمی مانند و 
بالا می آیند. ما خودمان را خیلی درگیر این مسائل نمی کنیم و بعد 
از تعطیلات یک بازی بزرگ در حد دربی با تراکتورسازی داریم که 
تیم خوبی است و مربی بسیار خوب و باتجربه ای در این تیم حضور 
دارد، کسی که در بین مربیان ایرانی بیشترین قهرمانی را دارد. ما یک 
بازی سخت خواهیم داشت و همیشه در تبریز بازی های ما سخت 

بوده است.
روش بازی ما برای بازیکنان خستگی ایجاد می کند

برانکو در خصوص اینکه در آخرین برنامه ۹0 به دلیل بازی خوب 
تیمش مقابل صبای قم و دادن بیش از 600 پاس در طول بازی 
تعریف شده اما انتقاد به این تیم افُت بازیکنان از دقیقه 80 به بعد 
است که پرسپولیس دفاعی می شود، خاطرنشان کرد: روشی که ما 
بازی می کنیم، با دوئل و تهاجم زیاد، با استارت های مکرر و تمام 
این مسائل برای بازیکنان خستگی به وجود می آورد. ما همان نیمه 
اول باید با سه چهار گل پیش بیفتیم، اما طبیعی است که بعد از آن 
مشکلات و ترسی به وجود می آید که مبادا یک گل بخوریم! در آنجا 

کمی عدم اطمینان به وجود می آید.
نمی خواهم در مورد داوری ها صحبت کنم

وی درباره اتفاقات داوری رخ داده در بازی با صبا و اینکه محسن 
ترکی در بخشی از بازی دستش را دور کمر برانکو انداخت، اتفاقی 
که با واکنش این مربی روبه رو شد و همچنین انتقاداتش به داوری ها 

اظهار داشت: نمی خواهم در مورد این مسائل صحبت کنم.
مشکل گل نزدن ما حل می شود

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این مسئله که 
تیمش علاوه بر مسائل داوری روی بی دقتی مهاجمانش هم متضرر 

شده است و در بازی آخر هم پنج شش موقعیت از دست رفت، 
گفت: درست می گویید، این مشکلی است که مدام در تیم ما وجود 
دارد. طبیعی است، طارمی هنوز آماده نیست و مهم این است که ما 
شانس های زیادی به وجود می آوریم. گل زدن هم بالاخره برای ما سر 

می رسد و فقط باید کار، کار و کار کنیم.
خوشحالم که طارمی نگران تیم و همبازیانش است

 اما او به خودش بپردازد
برانکو در واکنش به این خبر که گویا مهدی طارمی به رامین 
رضاییان اعلام کرده برای بازگشت او به پرسپولیس تلاش خواهد 
کرد و در این خصوص حتی با سرمربی تیم هم صحبت می کند، 
تصریح کرد: ما دیگر موضوعی در این خصوص نداریم. طارمی هم 
به کار خودش برسد و سعی کند روزبه روز بهتر شود. خوشحالم که 
او برای تیم و همبازیانش نگران است، اما به خودش بپردازد. طارمی 
قبل از هر چیز به خودش برسد. رامین هم وضعیتش مشخص است.

بازی با قطر برای تیم ملی بسیار مهم است
سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان درباره وضعیت تیم ملی 
و اینکه پیروزی در نخستین بازی مقابل قطر که در ورزشگاه آزادی 
برگزار خواهد شد چقدر برای صعود ایران به جام جهانی 2018 
روسیه مهم است، گفت: خیلی خیلی مهم است. اولین بازی همیشه 
خیلی سخت و مشکل است. شانس ما این است که بازیکنان ایران 
چهار بازی لیگ را انجام داده و روی فرم هستند. یک ماه هم برای 
آماده سازی زمان دارند و این هم یک نکته مثبت است. با این حال 
بازی سخت و نامعلوم خواهد بود. اولین بازی همیشه مهم است و 
حتی می تواند برای صعود تعیین کننده باشد. البته سخت هم هست، 
به خصوص وقتی به عنوان شانس اول صعود وارد مسابقات می شوید.

طارمی با تمرینات خوب در تیم ملی
 انتظارات را برآورده می کند

وی درباره اینکه آیا مهدی طارمی می تواند در اردوی تیم ملی 
به شرایط ایده آل برسد یا نه، تأکید کرد: بازی در تیم ملی برای هر 

بازیکنی افتخاری بزرگ محسوب می شود. طبیعی است که حضور 
مهدی طارمی در اردوی تیم ملی روحیه مضاعفی برای او به دنبال 
خواهد داشت. مسلماً تیم ملی در روزهایی که خودش را برای بازی 
مهم پیش رو آماده می کند، بازیکنان حاضر در تمرین، شرایط خوبی 
را دنبال می کنند و در این مدت طارمی هم این فرصت را پیدا می کند 
تا خود را آماده کند. او چند وقتی از تمرینات دور بود و همین مسئله 
در افُت بدنی اش تأثیر گذاشت. با این حال شرایط طارمی رفته رفته 
بهتر شد و قطعاً در تیم ملی با برنامه ریزی خوبی که مربیان خواهند 

داشت، او می تواند انتظارات را برآورده کند.
در تعطیلات 4 بازی دوستانه انجام می دهیم

برانکو در واکنش به سؤال یکی از خبرنگاران مربوط به حریفان 
تدارکاتی تیمش گفت: در این مورد بهتر است از خوردبین که 
سرپرست تیم است، سؤال کنید. ما چهار بازی دوستانه در این مدت 
انجام خواهیم داد که یکی از حریفان ما سایپا و دیگر حریف ما هم 

تیم هایی دسته پایین تر هستند.
من نمی دانم مشکل استقلال کجاست

وی در خصوص اینکه چرا استقلال، رقیب سنتی تیمش دچار افُت 
شده و آیا می توان این تیم را با تیم فصل قبل پرسپولیس که در شروع 
لیگ پانزدهم شرایط خوبی نداشت مقایسه کرد یا نه، گفت: در مورد 
استقلال، صحبتی نمی کنم، اما به طور کلی می گویم که در فوتبال 
تضمینی برای موفقیت وجود ندارد. قطعاً استقلال مانند پرسپولیس 
تیم بزرگی است و به زودی شاهد رشد این تیم خواهیم بود. استقلال 
در جدول بالا خواهد آمد، اما اینکه مشکلات این تیم کجاست، من 
نمی دانم. استقلال سرمربی دارد و او به همراه دستیارانش بهتر از 

هرکسی می دانند که مشکل تیم شان چیست.
برای تراکتورسازی، استقلال و سپاهان احترام قائلیم

برانکو در مورد سه بازی سخت پیش روی پرسپولیس مقابل 
تراکتورسازی، استقلال و سپاهان که دو بازی از این سه بازی سخت 
خارج خانه خواهد بود و آیا می توانند نتیجه لازم را بگیرند، اظهار 

داشت: ما در حال آماده شدن هستیم. بارها تکرار کرده ام که در 
حال آماده شدن هستیم. ما برای هر تیمی احترام خاصی قائل 
هستیم و وقتی به همه تیم ها احترام می گذاریم، طبیعی است برای 
تراکتورسازی، استقلال و سپاهان هم احترام قائل باشیم. ما بازی های 

سختی پیش رو داریم.
متأسفانه 6 بازیکن ما 2 روز قبل بازی تراکتورسازی

 به تمرینات مان می رسند
وی در واکنش به این مسئله که برخی می گویند این سه بازی 
برای پرسپولیس پیچ خطرناک لیگ برتر شانزدهم محسوب می شود، 
تصریح کرد: بله، این سه بازی بسیار بسیار مهم برای ماست، اما 
متأسفانه شش بازیکن ما شاید یکی دو روز قبل از بازی اول به 

جمع مان بازگردند.
سفر طولانی ملی پوشان کارمان را سخت می کند

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این مسئله که آیا 
نبود شش بازیکن ملی پوش تیمش در تمرینات کار او را برای سه 
بازی سخت پیش رو سخت خواهد کرد، گفت: بله، همین طور است. 
آنها حدود یک ماه همراه ما نیستند و یک سفر طولانی هم به چین 
خواهند داشت. تفاوت ساعت چین و ایران و اصطلاحاً »جت لت« هم 

شرایط را برای ما سخت خواهد کرد.
درخواستی برای تغییر زمان دیدار با

 تراکتورسازی نداشته ایم
برانکو در پاسخ به این سؤال که آیا درخواستی برای تغییر زمان 
دیدار تیمش مقابل تراکتورسازی داشته است تا باشگاه پرسپولیس 
در این خصوص با سازمان لیگ نامه نگاری کند، خاطرنشان کرد: نه، 
هیچ درخواستی نداشته ایم، چون بعد از سه بازی، دوباره یک ماه 

تعطیلی است!
دلیلی ندارد به ترکیب تیم برنده دست بزنم و گولچ به ترکیب بیاید

وی در پاسخ به سؤالی در خصوص وضعیت آنتونی گولچ، مدافع 
کروات تیمش مبنی بر اینکه اگر او با نظر برانکو جذب پرسپولیس 
شده چرا در لیست 18 نفره هم قرار نمی گیرد و به یک بازیکن 
سکونشین تبدیل شده است، اظهار داشت: به این دلیل که تیم 
تاکنون خوب بازی کرده و نباید به ترکیب تیمی که برنده می شود 
دست زد. گولچ کمی دیر به ما ملحق شد و یک مقدار زمان می برد 
تا با تیم هماهنگ شود. ما در ابتدای فصل با توجه به شرایطی که 
داشتیم بازیکن گرفتیم و چون گولچ گذرنامه آسیایی دارد و سهمیه 
خارجی غیرآسیایی محسوب نمی شد او را جذب کردیم. ضمن اینکه 
او در تیمی حضور داشته که قهرمان آسیا بوده است و فصل گذشته 
هم در لیگ مولداوی با تیمش قهرمان شده. انتظارمان این است که 

او بهتر و بهتر شود.
دروازه بان جدید آورده ایم که از او استفاده کنیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این مسئله که آیا از 
وضعیت دروازه بان جدید تیمش رضایت دارد یا نه و در صورت لزوم 
او می تواند در ترکیب سرخپوشان جای علیرضا بیرانوند را بگیرد، 
گفت: بله از وضعیت او راضی هستیم. به همین دلیل هم او را به اینجا 

آورده ایم تا از وجودش استفاده کنیم.
هنوز هم شانس کسب مدال المپیک داریم

مربی کروات سرخپوشان درباره نتایج خوبی که کشور کرواسی 
در بازی های المپیک 2016 ریو کسب کرده است، خاطرنشان کرد: 
بله، اما هنوز مسابقات زیادی باقی مانده است. در رشته هایی مانند 
قایقرانی، دوومیدانی، بوکس و واترپلو هم ممکن است مدال بگیریم. 
در هندبال و بسکتبال هم با صربستان بازی داریم و شاید سه مدال 

دیگر هم کسب کنیم.

سلطان به پرسپولیسی ها چه قولی داد؟

برانکو - قلعه نویی؛ زوجی برای اهداف مشترک؟

روز چهارشنبه با حضور رئیس هیات مدیره و سرپرسپت باشگاه علی پروین و حسین کلانی 
از بزرگان تاریخ فوتبال ایران و پرسپولیس نشست هم اندیشی در محل باشگاه پرسپولیس 

برگزار شد. 
در این نشست درباره مسائل گوناگون باشگاه پرسپولیس و آینده آن صحبت های مختلفی 
مطرح شد. در ابتدای این جلسه علی اکبر طاهری شرح حالی از وضعیت باشگاه ، اقداماتی 
که در حوزه های گوناگون از جمله بخش اقتصادی و مشارکت هواداران صورت گرفته است 
ارائه کرد. در جریان این صحبت ها جعفر کاشانی ، علی پروین و حسین کلانی نقطه نظرات 

خود را عنوان کردند .
در این نشست علاوه بر صحبت درباره شرایط تیم و ابراز امیدواری و رضایت حاضران از 
روندی که جریان دارد بر این نکته تاکید شد که تیم فوتبال فقط بخشی از فعالیت عظیمی 
است که باید صورت پذیرد ، هر چند توجه عمومی بیشتر روی این موضوع معطوف است 
اما مباحث کلان ، ایجاد بسترهای اقتصادی و فرهنگی و برنامه ریزی برای آینده سرنوشت 

پرسپولیس را تعیین خواهد کرد.
در این باره رئیس هیات مدیره و سرپرست باشگاه موارد مختلف از جمله تلاش برای 
اقتصادی کردن و به خود کفایی رساندن پرسپولیس در چارچوب طرح هایی چون اجرای 

سامانه 30۹0 را مورد اشاره قرار دادند.
علی پروین و حسین علی کلانی هم با موثر توصیف کردن این طرح در خروج پرسپولیس 
از بلاتکلیفی ها و بحران های مالی آن هم با مشارکت هواداران بر توسعه و پیشرفت آن تاکید 
داشتند این دو اسطوره نامدار فوتبال ایران و پرسپولیس با اشاره به اینکه پر طرفدار ترین تیم 
آسیا فقط نباید به بهره برداری از سرمایه بزرگ خود در ورزشگاه تکیه کند ابراز امیدواری 

کردن مسوولان فوتبال به این موضوع به عنوان یک فرصت نگاه کنند و با حمایت از آن و با 
انجام اقدامات سنجیده باعث رواج درست آن شوند همچنین از هواداران خواستند با توجه 
به خروج نسبی محبوبشان از بحران ها و حتی گذر از خطر کسر امتیاز با تکیه بر این طرح با 

هوشیاری هر چه بیشتر در این پروژه مشارکت نمایند .
علی اکبر طاهری همچنین از پروین و کلانی قول گرفت بیشتر به خانه خود سر بزنند و 

تجارب خود را در اختیار باشگاه بگذارند.
جعفر کاشانی هم در گفتگو با سایت رسمی باشگاه که مشروح کامل آن در فایل تصویری 
روی سایت قرار میگیرد اظهار داشت پرسپولیس خانه بزرگانی چون پروین ها و کلانی 
هاست پیشکسوتان و هواداران دو سرمایه اصلی باشگاه هستند ما با پتانسیل هوادارانمان و 
با بهره مندی از تخصص تجربه و دانش پیشکسوتان و هواداران خاصی که داریم می توانیم 

آینده را بسازیم.
پرسپولیس یک تیم بود حالا با حمایت هایی از آن نوع که شهرداری انجام داد در مسیر 
باشگاه شدن گام بر می دارد پرسپولیس روی فرهنگ جامعه تاثیر گذار است . پویایی آن، 
پویایی کلان کشور را نشان می دهد و هر قدر پیشرفت کنیم به پویایی جامعه کمک کرده ایم.

پرسپولیس با هوادارانش زنده است و زندگی دیگر تنها به حضور در ورزشگاه ها خلاصه 
نمی شود .

فوتبال یک اقتصاد و صنعت است و تلاش کردیم با مشارکت همین هواداران و در 
قالب طرح هایی مانند 30۹0 شرایط لازم فراهم آید.هر چند وقتی در مسیر پیشرفت 
قرار دارید به موانعی هم بر میخورید . نه اینکه سنگ اندازی باشد بلکه گاهی سوتفاهمی 

پیش می آید و ...

برانکو ایوانکوویچ اکنون امیر قلعه نویی را به عنوان یکی از دوستان نزدیک در فوتبال ایران مورد 
تمجید قرار می دهد و این مساله می تواند حاوی نکات جالب توجهی باشد.

 سرمربی سابق استقلال که سابقه حضور در تیم ملی را نیز در کارنامه دارد و بعد از جام جهانی 
2006 آلمان جانشین او شده بود، اکنون رابطه نزدیک و صمیمانه ای با این مربی دارد. این دو که 
بعد از دیدار پرسپولیس برابر گسترش فولاد نیز در لابی هتل با یکدیگر دیدار و گفتگو کردند اکنون 

زوج خبری جالب توجهی را تشکیل داده اند.
امیر قلعه نویی که همه از موضع سخت او علیه مربیان خارجی باخبر هستند در اقدامی متفاوت 
اکنون به یکی از هواداران برانکو ایوانکوویچ تبدیل شده و به تمجید او می پردازد تا این مساله در 
سرمربی کروات و کنونی پرسپولیس نیز به وجود آید و او نیز عملکرد قلعه نویی را افتخارآمیز تلقی 

کند.
 برانکو ایوانکوویچ در تازه ترین اظهار نظر خود درباره قلعه نویی گفته: بعد از تعطیلات یک دربی 
با تراکتورسازی داریم چراکه آنها تیم خوبی هستند و قلعه نویی هم در بین مربیان ایرانی بیشترین 
عنوان قهرمانی را به دست آ ورده است و مربی کارنامه داری است و در این فصل نیز عملکرد خوبی 

داشته اند.
این دو که البته بعد از ماجراهای حاشیه ساز برابر کارلوس کی روش، رفاقت نزدیکی با یکدیگر 

پیدا کرده اند مسلما می توانند در دیدار هفته پنجم لیگ برتر تقابل دیدنی را در تبریز رقم بزنند.
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محقق ایرانی راز استحکام بتن را کشف کرد

روزبه شهسواری و تیم تحقیقاتی او با انجام آزمایشات 
متعدد راز استحکام بتن را کشف کردند.

روزبه شهسواری محقق ایرانی دانشگاه رایس آمریکا در 
رشته مواد به همراه هم تیمی خود نیگ ژانگ با تحلیل 
بیش از 600 مدل از ماتریکس داخلی بتن متوجه شدند 
که ذرات portlandite و حفره ها یا همان فضاهای خالی 

در استقامت بتن نقش بسیار مهمی را ایفا می کنند.
ساخت  دنبال  به  او  تحقیقاتی  تیم  و  شهسواری 
هیدرات سیمان موسوم به هیدرات سیلیکات کلسیم 
)C-S-H( در قلب بتن با قابلیت سازگاری بیشتر نسبت 
به مولکول ها بودند و متوجه شدند در حالیکه بتن 
ممکن است در مقیاس ماکرو شکننده به نظر برسد اما 
مکانیزم شکننده انعطاف پذیر آن در مقیاس نانو باعث 

مقاومت بتن می شود.

شهسواری گفت: هیدارت سیلیکات کلسیم به عنوان 
کوچک ترین بلوک سازنده در بتن محسوب می شود و 
قصد داریم که به ویژگی بیشتر آن پی ببریم و آن را در 

راستای اهداف خود کنترل کنیم.
با مدل سازی آن می توان به چگونگی تعامل مولکول 
ها، ساختار آن در مقیاس نانو، ضعف ها و میزان شکنندگی 
آن پی برد. از این رو انجام تحقیقات بر روی هیدرات 
سیلیکات کلسیم به دلیل مقیاس آن به وسیله آزمایش 
بسیار سخت است.شهسواری و هم تیمی او به مطالعه 
بر روی تعامل حفره های تصادفی هوا یا ذرات تصادفی 
portlandite در هیدارت سیلیکات کلسیم در آزمایشگاه 
رایس و تاثیر آن بر روی ویژگی های مکانیکی قدرت، 
سختی و سفتی آن پرداختند و همچنین تاثیر آن را بر 
روی حفره هایی که در ترک ها گسترش پیدا می کنند، 

بررسی کردند.علاوه بر هیدرات سیلیکات کلسیم، ذرات 
هیداتاسیون سیمان  از  دیگری  portlandite محصول 
هستند که در مقایسه با هیدرات سیلیکات کلسیم در 
مقادیر کمتری تولید می شوند.این محقق ایرانی در ادامه 
گفت: به دلیل اینکه ذرات portlandite دارای ساختار 
بلوری متنوع و ویژگی های مکانیکی بیشتری نسبت به 
هیدرات سیلیکات کلسیم است، بودن و توزیع آن می 
تواند تاثیر بسزایی در ویژگی های مکانیکی هیدرات 

سیلیکات کلسیم داشته باشد.
این تیم تحقیقاتی با استفاده از شبیه سازی دینامیک 
مولکولی متوجه شدند که شکاف ها تمایل دارند از رویکرد 
مقاومت حداقل تبعیت کنند و به مسیر یا نانوحفره ها یا 
ذرات portlandite وارد می شوند و با آن ها تلاقی پیدا 
می کنند.حفره ها و ذرات با تغییر دادن شکل هندسی 
یک ترک، انرژی آن را می گیرند. شهسواری گفت این امر 

احتمالا به مقاومت کل بتن کمک می کند.
این محقق ایرانی در پایان گفت: نتایج تحقیقات ما برای 
اولین بار گویای شواهد جدیدی از مکانیزم شکنندگی 
انعطاف پذیر در هیدرات سیمان است که نشان دهنده 

آلیاژهایی با ساختار بلوری و فلزات چکش خوار است.
به دلیل اینکه گسترش ترک و قدرت ویژگی ذاتی است، 
مکانیزم تغییر شکل در مقیاس نانو کنترل می شود. نتایج 
تحقیق ما می تواند بر روی ویژگی های مکانیکی بتن در 
مقایس بزرگ تر تاثیر بگذارد و فرصت های جدیدتری را 
برای تبدیل هیدرات سیمان شکننده به ماده ای انعطاف 
پذیر ایجاد می کند.  شهسواری معتقد است، این یافته می 
تواند بر روی مهندسی مدرن در زیرساختارهای بتن بادوام 

و دیگر مواد شکننده پیچیده تاثیر بگذارد.

بوتاکس طبیعی و دائم در منزل
 با میوه های تابستانی

به جای انجام جراحی های زیبایی پرخرج و با عوارض جانبی خطرناک می توانید از ماسک 
های خانگی کم خرج اما با اثر گذاری بالا برای حفظ زیبایی ظاهرتان و افزایش جذابیت آن 

استفاده کنید.
به گزارش  گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ همه بانوان در سراسر جهان تمایل 
دارند پوستی زیبا و بدون چین و چروک داشته باشند، بسیاری از آنها از راه های درمانی مانند 
تزریق بوتاکس استفاده می کنند که دارای عوارض جانبی شدید است و بر اساس جدیدترین 
تحقیقات سم بوتاکس در بدن پخش می شود و می تواند منجر به بروز بیماری های مرگبار از 
جمله سندروم فلج کننده گیلن باره شود.اما برخی راهکارهای خانگی برگرفته از مواد طبیعی 
می تواند پوست را بدون نیاز به انجام درمان های شیمیایی خطرناک جوان و زیبا کند.در اینجا 
به آموزش  یک ماسک پوست خانگی بسیار موثر می پردازیم که  می تواند باعث محکم شدن 
و حفظ قابلیت ارتجاعی پوست شود.برای تهیه این ماسک به نشاسته ذرت و خامه ترش به 
میزان یک قاشق غذاخوری و مقداری آب هویج تازه نیاز است.ابتدا حدود 100 میلی لیتر آب 
را با نشاسته ذرت مخلوط کرده و بر روی حرارت ملایم گذاشته تا آب تبخیر شده، یک خمیر 
متراکم بدست بیاید، آنگاه پس از سرد شدن آب هویج طبیعی و خامه ترش را به ترکیب 
اضافه کرده تا ماسک تکمیل شود.قبل از استفاده از این ماسک ابتدا صورت را کاملًا شستشو 
داده آنگاه با ماسک کل نواحی مورد نظر پوست را پوشش داده برای حدود 30 دقیقه صبر 
می کنیم، پس از گذشت این مدت زمان صورت را با آب گرم می شویید تا باقیمانده مواد 
ماسک از سطح پوست پاک  شود.  این ماسک باید در یخچال و محیط خنک نگهداری شود 
و توصیه بر این است که برای بدست آوردن بهترین نتیجه حدود 3 الی 5 بار در هفته از آن 
استفاده شود.در کنار استفاده از ماسک، مصرف میوه و سبزیجات تازه، ماساژ صورت، استفاده 
از کرم های ضد آفتاب، پرهیز از استعمال دخانیات و نداشتن استرس همگی در حفظ پوست 

زیبا و جوان موثر است.

چرا نیمه شب، بی خوابی به سراغ مان می آید؟
اگر شب ها به سختی به خواب می روید یا در طول شب چندین بار از خواب بیدار می شوید 
بد نیست بدانید این مشکلی است که افراد بسیاری با آن مواجه هستند و می تواند پیامدهای 
نامطلوبی برای سلامت بدن داشته باشد. این بی خوابی های شبانه می تواند آزاردهنده باشد زیرا 
اثرات مخربی بر وضعیت کلی سلامت دارد و به بروز مشکلات و بیماری هایی همچون سردرد، 
فشار خون بالا و افزایش خطر ابتلا به عفونت، کاهش قدرت حافظه و حتی خطر زمین خوردن 
منجر می شود. به گفته کارشناسان، عوامل متعددی می توانند در روند خواب فرد مشکل ایجاد 
کنند و این عوامل اغلب با شروع مشکلات خواب قابل تشخیص هستند. قبل از همه عوامل 
محیطی می توانند فاکتور ابتدایی در بروز مشکل بی خوابی باشند که روش هایی برای کنترل 
آنها وجود دارد. به گفته کارشناسان برای مثال فضای خواب فرد باید کاملا تاریک، آرام و خنک 
باشد. همچنین باید چند ساعت پیش از خوابیدن از خوردن و نوشیدن خوراکی های سنگین 
و کافئین دار خودداری کرد. یکی دیگر از عوامل محیطی و تاثیرگذار در بروز بی خوابی تماشای 
تلویزیون و کار با وسایل الکترونیکی یک ساعت پیش از زمان خواب است.  به گزارش ایسنا 
،از سوی دیگر، استرس نیز یکی از عوامل بسیار مهم در بروز اختلال خواب است. به گفته 
کارشناسان در صورتی که استرس یا اضطراب مانع از به خواب رفتن می شود انجام حرکات 
یوگا، مدیتیشن یا مشاوره با پزشک توصیه می شود. به گفته کارشناسان، بسیاری افراد به 
طور طبیعی ممکن است در طول شب چند بار از خواب بیدار شوند. چرخه خواب طبیعی 
حدود ۹0 دقیقه طول می کشد و بسیاری از افراد بین چرخه های خواب به دلایلی مثل نیاز به 
نوشیدن آب از خواب بیدار می شوند اما در صورتی که فردی پس از بیدار شدن مجدد برای 
به خواب رفتن با مشکل روبرو شود دچار اختلال بی خوابی است. از دیگر فاکتورهای تاثیرگذار 
بر خواب شبانه، سن و سال است. با بالا رفتن سن، تغییراتی در ساعت زیستی بوجود می آید. 
در واقع با افزایش سن فرد سریع تر خسته می شود و نسبت به معمول نیز زودتر بیدار می شود. 
همچنین وضعیت سلامتی نیز می تواند موجب شود فرد در طول شب از خواب بیدار شود؛ 
برای مثال مشکلاتی چون بازگشت اسید به مری و آپنه خواب می تواند موجب بی خوابی 
شبانه شود. به گزارش سایت تخصصی "مادر نیچر نت ورک"، در صورتیکه وضعیت خواب فرد 
با رعایت تمام نکات فوق بهبود پیدا نکرد لازم است به پزشک مراجعه شود. همچنین کمبود 
مزمن خواب، مقاومت بدن را در برابر عفونت ها کاهش داده و خطر ابتلای فرد به مشکلات 

جسمی دیگر را افزایش می دهد.

یک پژوهشگر طب سنتی :

با این روش طبیعی دندان های خود را سفید کنید
یک پژوهشگر طب سنتی گفت :در طب سنتی می توان بدون عوارض دندان ها را 

جرم گیری کرد.
رضا زاد اسماعیلی محقق و پژوهشگر طب سنتی ؛ گفت: زرد شدن دندان ها صرفا به 
دلیل عدم رعایت بهداشت دهان و دندان نیست، گاه بیماری های ناشی از معده و گوارش بر 
سلامت دندان و لثه تاثیر می گذارد.  وی ادامه داد: در این حالت مواد موجود در مخاط دهان 
و گازهای حاصل از معده،  موجب تغییر رنگ دندان ها می شود. بنابراین ابتدا باید وضعیت 
گوارش اصلاح و سپس سفید کردن دندان ها آغاز شود. این محقق و پژوهشگر طب سنتی 
تصریح کرد:افرادی که از سلامت لثه بهره مند هستند ،ترکیب گلنار فارسی و کف دریا به 
نسبت مساوی و ماساژ آن بر روی دندان در سفید کردن دندان ها تاثیر بسزایی دارد ، اما در 
کسانی که عفونت لثه دارند با مصرف ترکیب سرکه، نمک خانگی و عسل سه نوبت در روز 
عفونت را برطرف و سپس از این محلول استفاده شود. اسماعیلی در خصوص از بین بردن 
پلاک دندان اظهار داشت: در جرم های متصل به لثه با اصلاح مزاج و رفع بلغم موجود در 
محیط دهان و همچنین استفاده از محلول سرکه، پودر دانه انار و کف دریا برای ازبین بردن 
آن تاثیر چشمگیری دارد . در جرم های ناشی از غلبه خلط دم ، حجامت لثه و چانه بسیار 
مفید است. وی در خصوص استفاده از لیموترش برای سفید کردن دندان بیان کرد:  این میوه 
طبیعت سردی دارد و ماساژ آن بر روی دندان در همه افراد توصیه نمی شود ، استفاده از آن 
در پلاک های ناشی از غلبه خلط دم باعث افزایش جرم می شود. این پژوهشگر طب سنتی 
در خصوص بوی بد دهان تصریح کرد: بوی بد دهان معمولا  ناشی از عفونت محیط لثه و 
یا یبوست و سردی معده است و استفاده مکرر از میخک،هل ، عسل، جوز و گلاب  موجب 
خوش بو کردن دهان و رفع یبوست می شود. اسماعیلی اظهار کرد: برای رفع عفونت دندان 
استفاده از سیاه دانه، سرکه، عسل ونمک بسیار موثر است، همچنین مصرف نصف فنجان 
ترکیب عرقیجات ضد باکتری مانند آویشن و نعنا فلفلی ، به عنوان دهان شویه 2 یا 3 بار در 

طول روز در این زمینه بسیار موثر است.

یک متخصص تغذیه :

چه زمانی زنان مجاز به گرفتن
 رژیم لاغری نیستند؟

یک متخصص تغذیه گفت: رژیم لاغری همیشه مفید نیست و گاهی اوقات خطرهای جدی 
را برای خانم ها به همراه دارد.

نیرنگ نیستانی متخصص تغذیه و رژیم درمانی ؛با اشاره به اینکه هر گونه رژیم لاغری بدون 
نظر متخصص تغذیه عواقب جبران ناپذیری را به همراه دارد؛ اظهار داشت: زنان مبتلا به 

بیماری های بدخیم و تحت درمان مجاز به گرفتن هیچ گونه رژیم لاغری نیستند. 
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با عنوان اینکه زنانی که از نارسایی مزمن کلیه رنج می 
برند و تحت درمان دیالیز هستند باید از هر گونه رژیم لاغری خودسرانه اجتناب کنند؛ یادآور 
شد: این دسته از افراد می توانند در صورت صلاحدید پزشک معالج اقدام به کاهش وزن 
کنند. نیستانی با بیان اینکه زنان باردار باید از هر گونه رژیم لاغری خودداری کنند؛ عنوان 
کرد: افزایش وزن دوران بارداری باید تحت نظر متخصص تغذیه کنترل شود. وی افزود :زنان 
شیرده می توانند بدون نگرانی اقدام به کاهش وزن کنند و بر خلاف باور رایج بین افراد، داشتن 
رژیم لاغری در دوران شیردهی هیچ گونه ضرری برای سلامتی مادر و نوزاد ندارد.رژیم لاغری 
صحیح می تواند سبب از بین بردن بافت های چربی تشکیل شده در دوران بارداری شود.  
نیستانی تصریح کرد: مبتلایان به اختلالات تیروئید )کم کاری و پر کاری تیروئید( که تحت 

درمان هستند، نیز منعی برای گرفتن رژیم لاغری ندارند.

یک متخصص تغذیه :

با مصرف این میوه ها افسردگی را
 به زانو در آوردید

یک متخصص تغذیه با بیان اینکه تغذیه نقش چشمگیری در سلامت روان دارد، گفت: 
مبتلایان به ناراحتی های روحی و روانی باید به رژیم غذایی خود توجه ویژه داشته باشند .

سوسن پارسای متخصص تغذیه ورژیم درمانی ؛ اظهار داشت: تغذیه افزون بر سلامت جسم، 
نقش چشمگیری بر سلامت روحی و روانی افراد دارد. در میان بیماریهای شایع روحی و روانی 
؛افسردگی از شیوع بیشتری برخوردار است.وی با اشاره به اینکه برای بهره مندی از سلامت 
روح و روان تعادل میزان سدیم و پتاسیم در خون ضروری است؛ افزود: مصرف بیش از حد 
نمک سبب تجمع آب در بدن افراد و ایجاد ورم می شود.همچنین استفاده مداوم از مواد غذایی 
شور باعث افزایش فشار خون شده و عملکرد کلیه را با اختلال مواجه می کند.این متخصص 
تغذیه و رژیم درمانی با تاکید بر اینکه کمبود نمک در  مبتلایان به بیماری دو قطبی که 
داروی لیتیم مصرف می کنند خطرناک است؛ اظهار داشت: مصرف اسیدهای آمینه افزایش 
ترشح هورمون سروتونین و بهبود افسردگی را به همراه دارد.پارسا افزود:کمبود پتاسیم نیز 
گرفتگی عضلات، احساس خستگی و افسردگی را در پی دارد و مصرف میوه های قرمز، زرد 
و نارنجی که حاوی بتا کاروتن یا لیکوپن هستند نیز در درمان افسردگی تاثیر به سزایی دارند.

وی تصریح کرد: مصرف کافی مواد پروتئینی که حاوی اسیدآمینه تریپتوفان هستند، نیز در 
بهبود افسردگی مفید است.

معاون پژوهشی مرکز تحقیقات سرطان ایران :

سونامی سرطان در ایران نداریم
معاون پژوهشی مرکز تحقیقات سرطان ایران گفت: با وجود گزارش هایی درباره سیر 
صعودی ابتلا به سرطان در کشور، اما این موضوع به معنی افزایش لجام گسیخته و یا به 

عبارتی سونامی سرطان در ایران نیست. 
سرطان پس از بیماری های قلبی و عروقی، دومین عامل مرگ و میر در کشور است که 
فاکتورهای خطر مختلفی همچون مصرف سیگار، قلیان، افزایش وزن، کم تحرکی و تغذیه 
ناسالم دارد. دکتر 'کاظم زنده دل' معاون پژوهشی مرکز تحقیقات سرطان روز چهارشنبه 
در این خصوص به خبرنگار علمی ایرنا گفت: سرطان در کشورمان در سال های آینده 
افزایش می یابد، به طوری که در 20 سال آینده ابتلا به این بیماری در کشور احتمالا دو 
برابر خواهد شدوی اظهار کرد که در عین حال، احتمال افزایش دو برابری سرطان مشروط 
به آن است که عوامل خطر مانند مصرف سیگار، قلبان، افزایش وزن، کم تحرکی، مصرف 
الکل، و تغذیه ناسالم همچون مصرف بالای نمک، غذاهای آماده )فست فودها( و مصرف 
ناچیز سبزی و میوه ثابت بماند. اگر مردم بیشتر در معرض این عوامل خطر باشند، به طور 
حتم ابتلا به بیماری افزایش بیشتر خواهد یافت. معاون پژوهشی مرکز تحقیقات سرطان به 
افزایش مصرف قلیان در بین جوانان اشاره کرد و گفت: وقتی این افراد به سنین بزرگسالی 
برسند، عوارض آن را تجریه خواهند کرد.زنده دل در عین حال اطلاق سونامی بر وضعیت رو 
به افزایش بیماری سرطان در کشور را که در برخی موارد مطرح می شود، نادرست دانست و 
تصریح کرد: این بیماری در یک بازه زمانی کوتاه چندین برابر نخواهد شد.وی با اشاره به این 
که سونامی مفهوم خاصی را در ذهن متبادر می کند و سبب نگرانی بی اساس مردم می شود، 
ادامه داد: افزایش سرطان را در سال های آینده در کشور خواهیم داشت اما سونامی سرطان 
احتمالا ناشی از برداشت غلط رسانه ها از سخنان مسئولان است و یا ادعایی غیرکارشناسانه 
است که نباید آن را جدی گرفت. زنده دل افزود: این موضوع به معنی مهم نبودن سرطان 
و روند رو به افزایش آن نیست، بلکه باید برنامه ریزی مناسب و اصولی در این زمینه انجام 
گیرد. آگاهی رسانی به مردم، اجرای برنامه های پیشگیری، احداث بیمارستان و تربیت 
متخصصان به کنترل این بیماری کمک خواهد کرد. در عین حال لازم است که از اظهارات 

غیرکارشناسانه و نگران کردن مردم خودداری شود. 
* سالانه حدود 50 هزار نفر براثر سرطان در کشور فوت می کنند

زنده دل درباره آمار ابتلا به بیماری سرطان در کشور اظهار کرد: سالانه به طور متوسط 
بین 85 تا ۹0 هزار نفر در کشور مبتلا می شوند و حدود نیمی از این تعداد یعنی ۴5 تا 50 
هزار نفر از دنیا می روند.وی اظهار امیدواری کرد که با اجرای برنامه های مناسب و به موقع از 
سوی وزارت بهداشت و سایر سازمان های ذیربط، به علاوه بهره گیری از امکانات و تجهبزات 
لازم برای درمان سرطان، شاهد کاهش مرگ و میر ناشی از این بیماری باشیم.زنده دل با 
اشاره به این که دامنه توزیع انواع سرطان در کشور متفاوت است، اظهار کرد: سرطان معده 
در شمال غرب کشور شایع تر است و این موضوع به شرایط اجتماعی و اقتصادی منطقه، 
توزیع عوامل خطر سرطان ها و نژاد برمی گردد.معاون پژوهشی مرکز تحقیقات سرطان بیان 
کرد: در مناطقی که سرطان معده شیوع بیشتری دارد، شاهد بیشتر بودن مصرف سیگار و 
شیوع عفونت معده نسبت به سایر مناطق کشور هستیم.وی بر لزوم پیشگیری از سرطان 
با رعایت اصول بهداشت و پرهیز از عوامل پرخطر در جامعه تاکید کرد و گفت: سرطان از 
انواع بیماری هایی است که بشر در سنین بالا به آن مبتلا می شود و با پیشگیری می توان 
از ابتلا به آن جلوگیری کرد. مراجعه به موقع مبتلایان برای درمان هم ضروری است.زنده 
دل یادآور شد: افزایش سرطان نه فقط در ایران بلکه در تمام دنیا، به خصوص کشورهای در 
حال توسعه است. براساس گزارش سازمان جهانی بهداشت، در سال 2012 میلادی حدود 
1۴ میلیون نفر در دنیا مبتلا به سرطان بودند که در سال 2030 این تعداد به حدود 21 

میلبون نفر می رسد. 
* جوانان بیشتر به بیماری سرطان مبتلا می شوند، برداشت صحیحی نیست

به گفته زنده دل، عنوان می شود که در کشور ما ابتلای جوانان به سرطان بیشتر از سایر 
مناطق است که یک نتیجه گیری اشتباه است. باتوجه به جوان بودن جمعیت کشور ما، به 
طور طبیعی تعداد مبتلایان زیر 50 سال هم بیشتر است؛ در حالی که اساسا ابتلا به سرطان 
اغلب در سنین بالاتر بیشتر است. بنابراین به اشتباه عنوان می شود که سرطان در ایران در 
سنین جوان تر مشاهده می شود. زنده دل خاطرنشان کرد که در این خصوص، مطالعه ای 
نیز با همکاری یکی از استادان دانشگاه هاروارد آمریکا انجام شد که نادرست بودن ذهنیت 

یاد شده را تایید کرد. 
*سیگار عامل بیش از 10 نوع سرطان است

وی همچنین بر لزوم اجرای سازوکارهایی برای کاهش مصرف سیگار و قلیان در کشور و 
تاکید کرد و گفت: سیگار با بیش از 10 نوع سرطان ارتباط دارد و با مصرف نکردن آن می 

توات به مقابله با سرطان پرداخت.

محققان دریافتند حالت تهوع در ماشین به علت عدم تطابق حسی است.
تهوع در اتومبیل برای برخی افراد بسیار اتفاق می افتد و آنها همیشه به دنبال راه حلی 
برای از بین بردن این حالت هستند.دین برنت، عصب شناس اظهار کرد: این حالت زمانی 
اتفاق می افتد که مغز تصور می کند بدن با مواد سمی آلوده شده و حالت تهوع پاسخی 
برای خارج کردن مواد سمی است.این نتایج حاکی از آن است که بیماری های این چنینی 

مثل ماشین گرفتگی، دریازدگی و غیره به علت عدم تطابق حسی اتفاق می افتد.
زمانی که سوار بر اتومبیل، اتوبوس و یا کشتی هستید، از لحاظ فیزیکی بدنتان ثابت 
است، اما مغز تصور می کند که حرکت می کنید و همین موضوع منجر به ایجاد حالت 
ضدونقیض شده و تهوع ایجاد می شود.محققان اظهار کردند: چشم ها، عضلات و اعصاب 
در حال حرکت نیستند، اما مایع گوش در حال حرکت به عقب و جلوست و به مغز پیغام 

حرکت می دهد که این عدم تطابق منجر به حالت تهوع می شود.
در حال حاضر، کارشناسان در حال تلاش برای کشف راهی در از بین بردن این حالت 

و درمان آن هستند.
توصیه ها برای این حالت، خوردن وعده غذایی سبک با پروتئین بالا قبل از سفر وگوش 

دادن به موسیقی مورد علاقه است.

در 200 سال گذشته، مقادیر زیادی کربن وارد جو شده و عواقب فاجعه باری برای 
آب وهوای جهانی داشته است. اکنون یک شرکت هندی جوهر و رنگهایی تولید کرده که 

کاملا از آلودگی هوا تشکیل شده اند.
 محصولات شرکت Air Ink شامل قلم ها، رنگهای روغنی و رنگ اسپری است که 

رنگدانه های آن ها از دوده کربن ساخته شده است.
هر قلم شامل معادل بین 30 تا 50 دقیقه آلودگی هوای تولید شده توسط اگزوز خودرو 
است. این محصولات با همکاری ۹ هنرمند در شهر هنگ کنگ که به آلودگی هوا مشهور 
است، آزمایش شد و آن ها با استفاده از این جوهرها و رنگها توانستند نقاشی های زیبایی 

را ایجاد کنند.
سازندگان سالها قبل طی گفت وگوهایی که با گروه رابط سیالات مؤسسه فناوری 
 2013 INK داشتند، به این ایده دست یافته بودند و آن را در نشست )MIT( ماساچوست
ارائه کردند.  آن ها در سه سال اخیر به انجام تحقیق بر روی فرایندهای شیمیایی لازم برای 
استخراج کربن از انتشارات خودرو و بازیابی آن به شکل یک جوهر قابل استفاده پرداختند.

فرایند تولید جوهر از اینجا آغاز می شود که ابتدا باید با استفاده از یک دستگاه استوانه ای، 
دوده کربن را از اگزوز خودرو استخراج کرد. سپس این دوده تحت فرایند تصفیه برای حذف 
فلزات سنگین و مواد سرطان زا قرار می گیرد. در نهایت، دوده کربن تصفیه شده با مواد دیگر 

برای تبدیل به یک رنگ یا جوهر ترکیب می شود.
سازندگان پس از دریافت مجوز، کار تولید این قلم ها را برای استفاده تجاری آغاز خواهند 

کرد.

چرا برخی افراد ماشین زده می شوند؟

ساخت جوهر از آلودگی هوا!

محققان در دانشگاه کالیفرنیا توانسته اند به میزان شگفت آوری رشد آکسونی را در جایگاه 
آسیب طناب نخاعی در رت ها بازسازی کنند.

محققان در دانشگاه کالیفرنیا  نشان داده اند که نورون های مراحل اولیه توانایی بقا و 
گستردن آکسون ها برای رشد تقویت کننده های جدید و دارای عملکرد در جایگاه آسیب 

و در سیستم عصبی مرکزی را دارند.
این مطالعه نشان داده است که حداقل برخی از انواع آکسون های سیستم عصبی مرکزی 
می توانند بر محیط رشدی که به طور طبیعی مهار کننده است فائق آمده و تا فواصل 
دور رشد کنند. به طور مهم تر، سلول های بنیادی در بین گونه ها این ویژگی ها را نشان 
می دهند. این محققان سلول های بنیادی عصبی را درون ماتریکس فیبرینی مخلوط شده 
با فاکتورهای رشد قالب گیری کردند. این ژل در جایگاه آسیب دیده طناب نخاعی آسیب 

دیده رت قرار گرفت.

با استفاده از این روش، بعد از شش هفته، شمار آکسون هایی که از جایگاه آسیب رشد 
کرد بیش از 200 برابر چیزی بود که در گذشته مشاهده شد. همچنین طول این آکسون ها 

بیش از ده برابر طول آکسون هایی بود که در مطالعات گذشته مشاهده شده بود.
از همه مهم تر، بازسازی این آکسون ها منجر به بهبود قابل توجه عملکرد شد. علاوه 
براین ها، سلول های بالغ بالای جایگاه آسیب نیز درون سلول های بنیادی عصبی را بازسازی 

کردند و مدار رله کننده جدیدی را ایجاد کردند که از نظر الکتریکی قابل اندازه گیری بود.
با تحریک چهار قطعه در بالای طناب نخاعی و ثبت این تحریک های الکتریکی در 
سه قسمت پایینی، آن ها دریافتند که رله های جدید در جایگاه آسیب دارای عملکرد 
شده اند. این مطالعه نشان می دهد که استفاده از نورون های مراحل اولیه می توانند بر 
مهارکننده های موجود در سیستم عصبی بالغ فائق آیند و سیستم عصبی مرکزی پیچیده 

موجود را حفظ کنند.

محققان دانشگاه اراک موفق به تولید فتوکاتالیست های 
نانوکامپوزیتی در حوزه تصفیه آب شدند.

دکتر فرید میرحسینی با اشاره به اینکه این محصول در 
قالب تز دوره دکتری وی تولید شده و تحقیقات بیشتر در 
این خصوص را در دوره پسا دکتری انجام داده است، تصریح 
کرد: در این خصوص موفق شدیم از طریق معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، برای اولین بار در اراک در عرصه 
شرکت های دانش بنیان تاییدیه نانومقیاس را از این معاونت 
دریافت کنیم. وی با بیان اینکه تاییدیه نانومقیاس جنبه 
بین المللی دارد و موجب صدور یک ایزو برای محصول 
می شود، گفت: این محصول قابلیت تجاری سازی شدن 
دارد، کما اینکه هم اکنون وارد فاز تولید انبوه محصول خود 
نیز شده ایم و درصدد هستیم محصول را طی یک قرارداد 
سه جانبه بین شرکت ریزفناوران شیمی سبز، شرکت 

متقابل و ستاد نانو به فروش برسانیم.
وی ادامه داد: این محصول آماده تجاری سازی بوده و 
قابلیت فروش را دارد، همچنین در حال حاضر به ثبت 

اختراع داخلی رسید و آماده هستیم که با کمک ستاد نانو 
ثبت اختراع یو.اس پتنت را نیز به اتمام برسانیم.

نانو حمایت های  از سوی ستاد  اینکه  به  با اشاره  وی 
مطلوبی در این حوزه صورت می گیرد، افزود: تاییدیه نانو 
مقیاس امکانات بسیاری را برای شرکت فراهم می کند که 
از آن میان می توان به طراحی و انجام گزارش کسب و کار 
به طور رایگان و تعیین کارگزار فروش برای محصول مذکور 
اشاره کرد. این پژوهشگر پسادکتری شیمی فیزیک اظهار 
کرد: با اخذ تاییدیه، کارشناسان ستاد نانو بر روی یو.اس 
پتنت ما بدون دریافت هزینه کار خواهند کرد. استفاده از 
خدمات آزمایشگاهی داخل کشور در رشته نانو، حمایت از 
مراکز رشد، ارائه تسهیلات و بسیاری از امتیازات دیگر از 

دیگر مزایای ستاد نانو است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: محصول نانوی مذکور در 
چهارمین مجمع اقتصادی فناوری نانو که اوایل مردادماه 
امسال در سالن همایش های بین الملل پژوهشگاه صنعت 

نفت برگزار شد، معرفی شد.

سلول های بنیادی آسیب های نخاعی شدید را بازسازی می کنند

تصفیه آب با فتوکاتالیست های نانوکامپوزیتی محققان ایرانی

نوشیدنی های مفید برای دیابتی ها

دیابت یا همان بیماری قند یکی از آن دست بیماری هایی است که نیاز به مراقبت زیادی 
دارد و فرد دیابتی باید بیش از پیش مراقب خورد و خوراک خود باشد. عوامل متعددی در ابتلا 

به دیابت نقش دارد از جمله ژنتیک و به خصوص چاقی مفرط. 
متأسفانه عدم کنترل این بیماری باعث بروز عوارض متعددی می شود که سلامتی را با 
خطرات جدی مواجه می سازد. بنابراین لازم است دقت بیشتری در خصوص تغذیه تان اعمال 
کنید. در این مطلب به نوشیدنی هایی می پردازیم که برای دیابتی ها مفید و مضر هستند. در 
بخش نخست نوشیدنی های مفید و مجاز برای این افراد و در قسمت دوم نیز نوشیدنی هایی 

که باید با احتیاط با آن ها برخورد شود. لطفاً با ما همراه باشید.
نوشیدنی های مناسب برای دیابتی ها

اگر خدای نکرده به دیابت مبتلا هستید و یا خودتان را در معرض آن می بینید لازم است 
بدانید که انتخاب یک نوشیدنی مناسب برای شما نیاز به دقت بالایی دارد. نتایج پژوهش های 
اخیر نشان می دهند این انتخاب باعث سردرگمی دیابتی ها می شود. به عنوان مثال قهوه را 
در نظر بگیرید. اکثر دیابتی ها درباره اینکه قهوه باعث بروز حالت مقاومت سلول ها به انسولین 
می شود و یا از آن جلوگیری می کند دچار تردید هستند. یا اینکه نوشابه های رژیمی باعث 
چاقی و افزایش وزن می شود و یا اینکه به لاغری کمک می کند؟ در این مطلب با استناد به 
نتایج پژوهش های انجام گرفته توسط محققان در خصوص نوشیدنی های مناسب و نامناسب 

برای دیابتی ها صحبت می کنیم.
آب همچنان بهترین نوشیدنی برای دیابتی ها است

شیر کم چرب یک انتخاب خوب برای افراد دیابتی است. بنابراین افزودن شیر به رژیم غذایی 
متعادل علاوه بر لاغری به کاهش فشارخون نیز کمک می کند

آیا چند لیوان آب خنک به کنترل قند خون کمک خواهد کرد؟ این سوال مهمی برای 
دیابتی ها است. نتایج پژوهشی که در روزنامه Diabetes Care به چاپ رسیده است نشان 
می دهد آب چنین تأثیری دارد. به عقیده محققان افرادی که روزانه فقط دو لیوان آب می 
خورند در مقایسه با افرادی که روزانه به طور مرتب آب می خورند به میزان 30 درصد قند 
خون بیشتری دارند. به نظر می رسد که چنین تأثیری مربوط به هورمونی به نام وازوپرسین 
است که به کنترل میزان آب بدن کمک می کند. زمانی که بدن دچار بی آبی می شود میزان 
هورمون وازوپرسین در بدن افزایش پیدا می کند. در نتیجه کبد برای تولید قند خون بیشتر 

تحریک می شود.
روزانه چه میزان آب بنوشید؟

 محققان توصیه می کنند که روزانه بین 6 تا 8 لیوان آب بنوشید. یادتان باشد که آب قابل 
توجهی در میوه ها و سبزیجات و همچنین نوشیدنی های دیگر وجود دارد. در هر حال توصیه 
می شود که روزانه به میزان لازم آب بنوشید تا بدنتان هیدراته بماند. خیلی از افراد با نوشیدن 
آب خالی مشکل دارند و تمایلی به آن نشان نمی دهند. محققان توصیه می کنند اگر عادت 
به نوشیدن آب ندارید سعی کنید قبل از هر وعده غذایی یک لیوان آب بنوشید. بعد از چند 

هفته نیز در بین وعده های غذا نیز یک لیوان آب بنوشید. به این ترتیب عادت به نوشیدن آب 
در زندگی تان نهادینه می شود.

شیر؛ نوشیدنی مناسب برای دیابتی ها
شیر گاو فقط مختص کودکان نیست. این نوشیدنی مفید سرشار از کلسیم، منیزیم، پتاسیم 
و ویتامین D می باشد که بدن به آن ها نیاز دارد. نتایج پژوهش ها نشان می دهند که شیر به 
کاهش وزن کمک می کند. محققان روی 322 نفر که رژیم لاغری داشتند بررسی هایی انجام 

دادند. برخی از این افراد مبتلا به دیابت و برخی دیگر مبتلا به بیماری قلبی بودند. 
نوشیدن ۴ فنجان چای در روز به کاهش 16 درصدی خطر ابتلا به دیابت کمک می کند. 

نوشیدن چای همچنین برای کاهش خطر سکته قلبی و بیماری های قلبی مفید است
نتایج بررسی ها نشان داد افرادی که روزانه حدود 360 میلی لیتر شیر نوشیده اند به طور 
متوسط 2.5 کیلوگرم بیشتر از افرادی که کمتر از این نوشیدنی مصرف کرده اند کاهش وزن 
داشته اند. شیر کم چرب یک انتخاب خوب برای افراد دیابتی است. بنابراین افزودن شیر به 

رژیم غذایی متعادل علاوه بر لاغری به کاهش فشارخون نیز کمک می کند.
چگونه مصرف کنیم و چقدر؟

 محققان توصیه می کنند که روزانه 2 تا 3 محصول لبنی مصرف کنید که شامل شیر کم 
چرب نیز باشد. به نظرتان نمی توانید این میزان محصول لبنی میل کنید؟ توصیه می کنیم 
هر روز برای وعده صبحانه یک لیوان شیر بنوشید. از ماست به عنوان دسر استفاده کنید. 
توصیه می شود شیر را با غذا میل کنید تا بدنتان در زمان مصرف کربوهیدرات ها، افزایش 
قند خون را به خوبی کنترل کند. در واقع 12 گرم کربوهیدرات با هر لیوان شیر )معادل 8 

انس( انتخاب درستی است.
چای نوشیدنی مناسب دیابتی ها است

چای فاقد کالری، خوش طعم و سرشار از آنتی اکسیدان ها است. این نوشیدنی برای دیابتی 
ها مناسب است. نتایج یک پژوهش چینی نشان می دهد که چای سیاه و نه چای سبز یا 
اولانگ، حاوی بیشترین میزان پُلی ساکارید است که قند را در خون کاهش می دهد. نتایج 
یک پژوهش آلمانی نشان می دهد که نوشیدن ۴ فنجان چای در روز به کاهش 16 درصدی 
خطر ابتلا به دیابت کمک می کند. نوشیدن چای همچنین برای کاهش خطر سکته قلبی و 

بیماری های قلبی مفید است.
 البته یادتان باشد که منظورمان چایی شیرین یا چای گلاسه های به خصوص صنعتی 

نیست که حاوی میزان زیادی قند است.
چه میزان و چقدر؟ 

برای اکثر افراد نوشیدن ۴ تا 5 فنجان در روز کافی است. البته بهتر است توجه داشته باشید 
که کافئین خواب شبانه تان را دچار اختلال نکند. اگر نسبت به کافئین حساس هستید بهتر 
است به چای بدون کافئین نیز فکر کنید. یادتان باشد که از افزودن قند، شکر، شیر پرچرب 

و خامه به چایتان بپرهیزید.
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آیت الله حائری شیرازی: 

جانبازان سرمنشا تحول در جامعه هستند 
استاد حوزه علمیه گفت: جانبازان یادگاران دوران دفاع مقدس با روحیه ایثار و کلام نافذ 

خویش سرمنشا تحولات در جامعه هستند. 
به گزارش بنیاد شهید و امور ایثارگران قم، آیت الله محی الدین حائری شیرازی با حضور در 
جلسه شورای معاونان و مدیران بنیاد شهید وامور ایثارگران قم با اشاره به اینکه شهدا جان 
خویش را فدا کردند تا اسلام باقی بماند اظهار داشت: جانبازان رسالت سنگین تری بر دوش 
دارند و در جایگاه شایسته ای قراردارند و باید این شان و منزلت را حفظ کنند، جانبازان 
الگوهای استقامت، ایثار و صبر و پایداری و مقاومت هستند. وی افزود: کلام جانبازان و 
اعمال آنان نافذ و الگو است، شهید با نثار جان خویش به اسلام و میهن اسلامی خدمت کرد 
اما جانباز با نثار اعضا و جوارح خویش باقی ماند تا جامعه را متحول سازد.  آیت الله حائری 
شیرازی ادامه داد: جانبازان سرمنشا تحولات هستند و اثر گذارند و باید درجایگاه شایسته 
خویش در جامعه حضور داشته باشند و نسلهای امروز با مشاهده یادگاران دوران دفاع مقدس 
بدانند این عزت، اقتدار و امنیت را مدیون چه ایثارگریها و پایداری هایی هستند.  وی ادامه 
داد: شما خادمان به شهدا موجب بخشیدن روحیه به این عزیزان هستید و تسکینی بر آلام 
جانبازان می باشید و می بایست به شیوه ای نیکو و شایسته این خدمات با رعایت اصول و 
قوانین ارایه شود وظیفه شما سنگین است اما خداوند در این مسیر شما را یاری می کند. وی 
تاکید کرد: این خدمات اگر خالصانه باشد و برای رضای خداوند خود سیر و سلوک الی الله و 
رسیدن به مقامات معنوی است، ولی اگر در این مسیر طاقت خدمت ضعیف باشد می تواند 

نتیجه عکس در پی داشته باشد.

معاون کنسولی وزارت خارجه در قم: 

 آزادگان با پایداری خود 
تاریخی سراسر افتخار ساختند 

معاون کنسولی وزارت امور خارجه گفت: آزادگان در دوران اسارت با پایداری در بدترین 
شرایط اسارت توانستند پیروزی و عزت و افتخار بیافرینند و تاریخی سراسر افتخار را بسازند. 
حسن قشقاوی در همایش تجلیل از آزادگان سرافراز استان قم با تاکید بر اینکه این روحیه 
ایثارگری بخشی از قدرت ملت ما است افزود: در طول 1۹6 سال سرزمین ایران به دلیل 
سستی و بی کفایتی پادشاهان و دسیسه های دشمنان تجزیه شد و هر بار در یک قرارداد 
ننگین بخشی از ایران واگذار شد.  وی اظهار کرد: به شواهد تاریخ امروز 30 درصد از آنچه از 
گذشته ایران بوده باقی مانده و رزمندگان اسلام به رهبری انسانی آگاه و شجاع بعد از دو سده 
ثابت کردند که با تکیه بر نیروی اراده ملت و ایمان راسخ و روحیه ایثار می توان بر دشمنان 
در جنگی نا برابر پیروز شد. معاون وزارت امور خارجه اضافه کرد: شهدا با خون خویش و 
گذشتن از جانشان، جانبازان با بخشیدن اعضا و جوارح خویش و آزادگان در جبهه های 
حق علیه باطل با مقاومت و در دوران اسارت با پایداری در بدترین شرایط اسارت توانستند 
پیروزی و عزت و افتخار بیافرینند و تاریخی سراسر افتخار را بسازند. قشقاوی ادامه داد: شهدا 
و ایثارگران و آزادگان در طول هشت سال دفاع مقدس با مقاومت و ایستادگی اجازه ندادند 
حتی یک وجب از خاک ایران اسلامی به دست دشمنان بیفتد و آنها مردانه تا پای جان از 

دین و سرزمین خویش دفاع کردند.

سرپرست سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم مطرح کرد:

 راه اندازی خانه قرآن و عترت در بوستان لاله
 سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم گفت: راه اندازی خانه قرآن و 
عترت با محوریت افراد برجسته قرآنی و با همکاری یکی از فعال ترین تشکل های قرآنی استان 

در بوستان لاله به زودی انجام می شود. 
سیدرسول موسوی نژادیان با اشاره به فعالیت های قرآنی سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم اظهار کرد: این سازمان با توجه به جنبه های مختلف فعالیت های خود، در 
راستای ترویج ارزش های قرآنی و ارائه آموزش های مختلف در این بخش اقدامات گسترده ای 
را انجام می دهد. وی با اشاره به استفاده از ظرفیت های قرآنی استان برای ترویج آموزه های 
قرآنی در جامعه تصریح کرد: در این راستا درصدد راه اندازی مرکزی با محوریت قرآن کریم 
برای جامعه قرآنی استان هستیم. سرپرست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری 
قم از راه اندازی خانه قرآن و عترت خبر داد و افزود: با یکی از تشکل های فعال قرآنی استان 
هماهنگی و عقد قرارداد شده تا فعالیت های قرآنی این خانه را سامان دهد. وی با اشاره به 
آماده سازی فضایی برای استقرار خانه قرآن و عترت، خاطرنشان کرد: ساختمان این مجموعه 
در بوستان لاله بهسازی و تجهیز شده و به زودی با محوریت افراد برجسته قرآنی استان این 
مرکز فعال می شود. موسوی نژادیان از راه اندازی کرسی های قرائت قرآن با محوریت خانه قرآن 
و عترت نیز خبر داد و گفت: با توجه به حضور افراد برجسته قرآنی در این مجموعه، از آنها در 

راستای احیای کرسی های قرائت قرآن و اجرای برنامه های مختلف قرآنی استفاده می شود.

عضو بنیاد قم پژوهی: 

ایجاد نیروگاه حرارتی به نفع استان قم نیست 
عضو بنیاد قم پژوهی گفت: نیروگاه حرارتی سه برابر یک کلانشهر گاز مصرف می کند اما 37 

درصد بازدهی دارد به همین علت ایجاد این نیروگاه در قم به نفع استان نیست. 
سید محسن محسنی  سه شنبه شب در نشست بررسی وضعیت ریزگردهای استان قم که 
به همت بنیاد قم پژوهی در موسسه طلوع مهر برگزار شد، با بیان اینکه بنیاد قم پژوهی 22 
عنوان کتاب را منتشر کرده است، اظهار کرد: اکنون 22 کتاب دیگر در حال تألیف توسط 
کارشناسان عرصه های مختلف علمی است که یکی از این کتاب ها به موضوع ریزگردها 
اختصاص دارد. وی از ظرفیت های اقلیمی استان قم یاد کرد و افزود: نیروگاه حرارتی سه 
برابر یک کلانشهر گاز مصرف می کند اما 37 درصد بازدهی دارد به همین علت ایجاد این 
نیروگاه در قم به نفع استان نیست. عضو بنیاد قم پژوهی با تاکید بر اینکه برای گذر از بحران 
محیط زیست باید از تجربه کشورهای دیگر استفاده شود، مطرح کرد: دریاچه نمک به عنوان 
بحرانی ترین حوضچه آب بخیز شناخته می شود که رفع مشکلات آن نیازمند تدبیر مسؤولان 
استانی است. وی با اشاره به اینکه 70 درصد ریزگردهای استان قم منشأ داخلی دارد، عنوان 
کرد: معادن استان قم مشکلات بسیاری دارند که مسؤولان استانی باید برای رفع آنها برنامه 

مشخصی را در دستور کار خود قرار دهند.

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم: 

16 بیمار مرگ مغزی سال گذشته
 اعضای خود را اهدا کردند

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اهدای اعضای 16 بیمار مرگ مغزی در 
سال گذشته گفت: فرهنگ سازی در زمینه اهدای عضو امر بسیار مهمی است که در حال 

پیگیری است و باید این کار را روز به روز گسترش دهیم. 
محمدرضا مظفری با اشاره به اهدا اعضای بدن یک بیمار مرگ مغزی در قم گفت: این بیمار 
سومین، بیمار مرگ مغزی بود که روز گذشته به تهران منتقل شده و اعضای بدن او به 
بیماران نیازمند اهدا شد. وی گفت: طی سال ۹3 توانستیم ۹ بیمار مرگ مغزی را پیوند اعضا 
کنیم که سال گذشته این آمار به 16 نفر رسید و امیدواریم بتوانیم با فرهنگ سازی گسترده 
شاهد گسترش این امر در کشور باشیم. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: در 
کشور ما بین 6 تا 8 هزار مرگ مغزی رخ می دهد که از این تعداد 5 هزار نفر می توانند اعضای 
خود را اهدا کنند ولی شاهد اهدای عضو 700 بیمار هستیم. مظفری با تاکید بر فرهنگ 
سازی در موضوع اهدای عضو گفت: در این زمینه اقدامات و برنامه ریزی های لازم باید انجام 
شود که اقداماتی نیز صورت گرفته است. وی گفت: در راستای فرهنگ سازی هماهنگی با 
سازمان های بیمه گر انجام شده که هزینه های پیوند پرداخت شود و از سوی دیگر در رسانه ها 
نیز این اقدامات مد نظر بوده است. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: کسانی که 
می خواهند جزو اهداکنندگان عضو باشند می توانند با مراجعه به سایت www.muq.ac.ir در 
بخش »ثبت نام از متقاضیان اهدا عضو پس ازمرگ« ثبت نام کرده و کارت ویژه اهدا عضو 
را دریافت کنند. مظفری گفت: در حال حاضر 50 هزار نفر در سطح کشور در لیست انتظار 
برای دریافت عضو هستند که با فرهنگ سازی و مشارکت در این زمینه می توان اقدامات 

گسترده ای انجام داد.

رئیس دانشگاه صنعتی قم خبر داد:

 پذیرش 380 دانشجوی جدید 
در دانشگاه صنعتی قم 

رئیس دانشگاه صنعتی قم گفت : در سال تحصیلی جدید حدود 380 دانشجوی جدید در 
رشته های مختلفی در این دانشگاه پذیرش می شوند. 

بهرام خوشنویسان با اشاره به وضعیت دانشگاه صنعتی قم اظهار کرد:  2 هزار و 300 دانشجو 
در این دانشگاه تحصیل می کنند و دانشگاه صنعتی قم 55 عضو هیأت علمی در رشته های 
مختلف به صورت تمام وقت دارد، البته این دانشگاه از اساتید زبده هم به صورت حق التدیس 
استفاده می کند. رئیس دانشگاه صنعتی قم ادامه داد:  11 رشته فنی در این دانشگاه تدریس 
می شود که 10 رشته از آنها در مقطع کارشناسی ارشد وجود دارد. طی سه سال اخیر 
رشته های ارشد هم در دانشگاه صنعتی قم دایر شده و اخیراً نسبت دانشجویان ارشد به 
کارشناسی دراین دانشگاه افزایش یافته است. وی افزود:  در سال تحصیلی جدید حدود 380 
دانشجوی جدید در رشته های مختلفی همچون مهندسی انرژی، مهندسی برق،  مهندسی 
مکانیک،  مهندسی صنایع، مهندسی پلیمر و مهندسی کامپیوتر وارد دانشگاه صنعتی قم 

می شوند که حدود 50 نفر از این دانشجویان در مقطع کارشناسی ارشد تحصیل می کنند.

 رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان  قم خبرداد:

دستگیری کلاهبردار 
دو میلیارد و ششصد میلیونی در قم

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان از دستگیری کلاهبردار دو میلیارد و ششصد 
میلیون ریالی در قم خبر داد. 

سرهنگ علی موالی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
ثبت شکایت یکی از هموطنان در یکی از استان های غربی مبنی اینکه فردی بیش 
از دو میلیارد و ششصد میلیون ریال از طریق فروش زمین و جعل اسناد کلاهبرداری 
کرده و متواری شده است، با اطلاع به پلیس فتا استان قم موضوع در دستور کار این 

پلیس قرار گرفت. 
به گفته وی متهم در استان های مختلف به مدت دو سال متواری بوده که پس از 
پیگیری و ردیابی از حضور نامبرده در قم مأموران جهت دستگیری وی وارد عمل شدند. 

سرهنگ موالی افزود: متهم پس از هر بار حضور در استان های کشور به محض اطلاع از 
پی بردن مأموران به حضور نامبرده  از آن استان خارج می شده که سرانجام با انجام اقدامات 

ماموران پلیس فتا در یکی از بیمارستان های قم شناسایی شد. 
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در ادامه با حضور نامحسوس پلیس 
و هماهنگی با مسئولان حراست بیمارستان کلیه راه های ورودی و خروجی تحت کنترل 
قرار گرفت و در یک اقدام به موقع وی دستگیر و نهایتاً پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع 

قضائی استان شد.

رییس مرکز فرماندهی و کنترل ترافیک پلیس راهور ناجا   خبرداد:

سه کشته و هشت مجروح
 نتیجه عجله و بی احتیاطی راننده ها 

رییس مرکز فرماندهی و کنترل ترافیک پلیس راهور ناجا از وقوع سه تصادف طی چهار 
روز هفته جاری که سه کشته و هشت مجروح برجای گذاشت، خبر داد. 

، سرهنگ نادر رحمانی افزود: تصادف اول ساعت 11 روز سه شنبه- در استان قم اتفاق 
افتاد که پیکان سواری و تاکسی پیکان در محور فرعی کوه سفید، کیلومتر 15 با هم برخورد 

کردند که متاسفانه سه نفر کشته و دو نفر زخمی به جای گذاشت. 
وی ادامه داد: مقصر این تصادف راننده سواری پیکان به دلیل انحراف به چپ بوده است.

رحمانی اضافه کرد: دومین تصادف منجر به حریق شده و روز گذشته- سه شنبه- در 
شرق تهران اتفاق افتاده است. تانکر رنو در محور شریف آباد، کیلومتر 30 از جاده خارج شد 

و راننده آن مجروح شد.
وی ادامه داد: علت این حادثه، بی احتیاطی به دلیل نقص فنی خودرو ) ترکیدن لاستیک 

جلو سمت چپ( بوده است. 
رحمانی اضافه کرد: تانکر رنو حامل روغن ده بوده و بعد از خروج از جاده ، اتاق و یدک از 

هم جدا شده و دچار حریق شده است. 
رئیس مرکز فرماندهی و کنترل ترافیک پلیس راهور ناجا افزود: تصادف سوم کشته ای 

به جا نگذاشته، اما منجر به مجروح شدن 5 نفر شده است. 
وی با اشاره به اینکه این تصادف در استان آذربایجان شرقی رخ داده است، گفت: یک 
دستگاه پراید در محور خدافرین، کیلومتر 30 واژگون شد که علت آن تخطی از سرعت 

مطمئنه بوده است.
رحمانی افزود: علت بسیاری از واژگونی های وسایل نقلیه، تخطی از سرعت مطمئنه و 

انحراف به چپ است.

 رئیس کلانتری 12۴ قلهک با اشاره به دستگیری یک 
سارق منزل در محدوده قلهک، گفت: متهم در منزل یکی 
از شهروندان در حال سرقت بود که با اطلاع رسانی به موقع 

صاحبخانه، توسط پلیس دستگیر شد.
سرهنگ لطیفی رئیس کلانتری 12۴ قلهک با اشاره به 
دستگیری یک سارق منزل در محدوده قلهک گفت: روز 
گذشته با تماس یکی از شهروندان به مرکز فوریت های 
پلیسی 110 مبنی بر سرقت از منزل یک شهروند، تیمی 
از ماموران این کلانتری به محل اعزام شدند.رئیس کلانتری 
12۴ قلهک اظهار داشت: با رسیدن ماموران به محل یک 
شهروند به آنها مراجعه و اعلام کرد، زمانی که از مهمانی به 
منزل بازگشته متوجه حضور فردی غریبه در منزلش شده 
و با پلیس تماس گرفته که بلافاصله ماموران با هماهنگی 

صاحب خانه وارد منزل شده و در یک اقدام ضربتی سارق 
مذکور را که بی خبر از حضور ماموران در حال سرقت اموال 
و اشیای منزل بود، بازداشت کردند.سرهنگ لطیفی در ادامه 
بیان داشت: متهم که با دیدن ماموران شوکه شده بود، 
دستپاچه شده و سعی کرد از محل بگریزد که این ترفند راه 
به جایی نبرد و پس از دستگیری به همراه اموال مسروقه و 
شاکی به کلانتری منتقل شد.رئیس کلانتری 12۴ قلهک 
بیان کرد: متهم در کلانتری به جرم خود مبنی بر سرقت از 
منازل شهروندان این محدوده اعتراف کرد و پس از تکمیل 
پرونده راهی پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ شد، در 
بازرسی از وسایل همراه وی مقادیر قابل توجهی مواد مخدر، 
تجهیزات و ادوات سرقت و همچنین اموال مسروقه کشف 

و ضبط شد.

 رئیس پلیس آگاهی استان کرمانشاه از کشف 5۴ مورد قاپ زنی و دستگیری باند چهار نفره 
سارقان در کرمانشاه خبر داد. سرهنگ محمدرضا امیری  ،گفت: در پی دریافت خبری مبنی 
بر وقوع جندین پرونده سرقت تلفن همراه در سطح شهر کرمانشاه، روند تحقیقات در راستای 

نحوه سرقت ها از اشخاص شاکی آغاز شد که در این راستا مال باختگان، سرقت توسط دو نفر 
موتور سوار که پلاک آن مخدوش بوده را عنوان کردند. 

وی افزود: تیم تحقیقات تخصصی در راستای دستگیری عامل یا عاملان این سرقت ها طی 
اقدامات اطلاعاتی شبانه روزی نهایتا یکی از عاملان این سرقت ها  را شناسایی و  با هماهنگی 
مقام قضائی و پس از شناسایی منزل و مخفیگاه متهم، طی یک عملیات منسجم و ضربتی 
وی را دستگیر  کردند.  این مقام انتظامی تصریح کرد: در انجام تحقیقات فنی و علمی، متهم 

به ارتکاب سرقت های قاپ زنی با همدستی سه نفر دیگر به هویت های معلوم اعتراف کرد. 
سرهنگ امیری ادامه داد: با استعلام از سوابق کیفری همدستان متهم مشخص شد که 
این سه نفر به اتهام دیگری در زندان هستند که طی هماهنگی های لازم، متهمان از زندان 
به پلیس آگاهی منتقل شدند و در بازجویی های فنی به ارتکاب 5۴ فقره قاپ زنی در سطح 

شهرستان کرمانشاه اعتراف کردند. 
وی از شناسایی مال باختگان خبر داد و گفت: متهمان پس از انجام تحقیقات به همراه پرونده 

به دادسرا اعزام و با صدور قرار مناسب روانه زندان مرکزی کرمانشاه شدند. 
سرهنگ امیری ضمن اشاره به شیوه و شگرد این افراد در سرقت های انجام شده تصریح 
کرد: سارقان با تشکیل اکیپ دو یا سه نفره با یک دستگاه موتور سیکلت پس از شناسایی سوژه 

های مورد نظر اقدام به سرقت اموال از قبیل تلفن همراه و کیف دستی می کردند. 
رئیس پلیس آگاهی استان کرمانشاه بیکاری، فقر ، اعتیاد سارقان به مواد مخدر، امرار معاش 
جهت تهیه مواد مخدر و عدم توجه مال باختگان به هشدارهای پلیسی را علل و انگیزه این 

سرقت ها برشمرد.

 جانشین فرماندهی انتظامی استان کردستان  گفت 
:متهمانی که اقدام به تصرف غیر قانونی بیش از 66 هزار 
متر مربع از اراضی ملی به ارزش 120 میلیارد ریال کرده 

بودند ، دستگیر شدند. 
  سرهنگ جعفر آژنگ  اظهار داشت  : در پی ارجاع یک 
فقره پرونده با موضوع زمین خواری به پلیس آگاهی استان، 

پیگیری پرونده به اداره مبارزه با جرایم اقتصادی این پلیس 
محول شد. 

وی با بیان اینکه پس ازانجام بررسی های تخصصی 
پلیس مشخص شد ، 66 هزار متر مربع از اراضی ملی در 
یکی از روستاهای شهرستان سنندج توسط  دو نفر زمین 
خوار به صورت غیرقانونی به تصرف در آمده است ،افزود: 

در این راستا ضمن هماهنگی با مقام قضائی با دعوت از 
کارشناس امر و استفاده از نقشه های مرجع ، غیر قانونی 

بودن تصرف اراضی به اثبات رسید.
 این مقام انتظامی ضمن اشاره به ارزش 120 میلیارد 
ریالی زمین مذکور ، خاطرنشان کرد: متهمان با تشکیل 

پرونده به مراجع قضائی معرفی شدند.

رئیس کلانتری 12۴ قلهک:

 دزد افیونی خانه های شمال تهران حین سرقت به دام افتاد

رئیس پلیس آگاهی استان کرمانشاه  خبرداد:

انهدام باند سارقان کیف قاپ و کشف 5۴ فقره سرقت 

جانشین فرماندهی انتظامی استان کردستان  خبرداد:

کشف زمین خواری 120 میلیاردی در سنندج 

»زن می تواند خانه را به صورت بهشت برین درآورد 
و هم می تواند به صورت جهنمی سوزان تبدیلش سازد. 
می تواند شوهرش را به اوج ترقی برساند و هم می تواند به 

خاک سیاهش بنشاند.«
قدرت خانم ها نه در فیزیک و جسم، بلکه در روان و 
جان است. شاید یک خانم قدرت بدنی کمتری نسبت به 
یک مرد داشته باشد اما قطعاً قدرت روانی اش بی رقیب 
است. به قول آیت الله امینی دام ظله: »زن می تواند 
خانه را به صورت بهشت برین درآورد و هم می تواند به 
صورت جهنمی سوزان تبدیلش سازد. می تواند شوهرش 
را به اوج ترقی برساند و هم می تواند به خاک سیاهش 

بنشاند.« )آیین همسرداری؛ ص 27(
خانم ها ازدواج با مرد ضعیف و بی اراده را نمی پسندند؛ 
آن ها دوست دارند شوهری داشته باشند که بتوانند در 
طول زندگی مشترک با خیال راحت به او تکیه کنند. 
هرچند برخی اقتدار مرد را در ثروت او می بینند؛ ولی 
خانم های فهیم و آگاه بسیاری هستند که می دانند اقتدار 
مرد در مال او نیست وگرنه بسیاری از مردان مال دار، 
مقتدر نیستند و در زیر بار زندگی نمی توان به آن ها 
دل خوش کرد.اگر همسر مقتدر واقعی دارید اقتدار 
همسرتان را پاس بدارید و در تقویت آن بکوشید. اگر 
هم مرد مقتدری انتخاب نکرده اید یا اینکه تازه ازدواج 
کرده اید و از الآن نمی خواهید ضعف شوهرتان را ببینند؛ 
به ادامه سخن آیت الله امینی توجه کنید: »زن اگر به 
فن شوهرداری آشنا باشد و وظایفی را که خدا برایش 
مقرر فرموده انجام دهد می تواند از یک مرد عادی بلکه از 
یک مرد بی عرضه و بی لیاقت یک شوهر لایق و آبرومند 

بسازد« )آیین همسرداری؛ ص 27( 
لطفاً ببینید!

یک خانم شایسته می داند چگونه مربی خوبی برای 
همسرش باشد تا او را برای مسابقات آینده زندگی آماده 
کند. او روان شناس ماهری است که می داند چگونه رفتار 
کند تا اندوه همسرش را بیرون کند. چنین همسر صالحی 
است که امام صادق علیه السلام او را بهترین سود برای 
یک مرد شمرده است .اگر یک مغازه دار چند روز با اقبال 
مشتریان مواجه نشود از کارش دلسرد می شود و چه بسا 
مغازه را به کلی تعطیل کند. چرا که هدف او از راه  اندازی 
یک مغازه، جلب مشتری است و وقتی این هدف برآورده 

نشود دلیلی برای ادامه کار نمی بیند و اگر مجبور به ادامه 
باشد سرد و بی نشاط خواهد بود.وقتی خانم خانه ، تلاش 
مرد برای آسایش خانواده را نبیند و ارج ننهد، او را دلسرد 
می کند. وقتی مرد ببیند در میان خانواده اش جایگاهی 
ندارد از شور و حال، تهی می شود. در حقیقت برخی 
مردان ارزش کارشان را در بازخورد اطرافیان جستجو 
می کنند و وقتی اثری از رضایت نبینند رغبتی برای ادامه 
ندارند. از این روست که امام صادق علیه السلام زنان برتر 
را چنین توصیف می کند: اگر شوهرش چیزی برایش 
آورد از او تشکر می کند و اگر چیزی نیاورد راضی است. 

)بحارالأنوار؛ ج 100؛ ص 23۹( 
لطفاً امید دهید!

هرچند به مرد توصیه می شود که خستگی بیرون را 
داخل منزل نیاورد اما نمی توان از آسیب های مشکلات 
کاری بر روح مرد، غافل شد؛ آسیب هایی که در ابتدا یک 
خراش کوچکند اما رفته رفته با تکرارشان روح مرد را 

خسته می کنند و امید او را به زانو در می آورند.
درست مثل کشتی گیری که مسابقات کشتی، او 
را خسته کرده است. با اینکه کسی منکر قدرت آن 
کشتی گیر نیست اما باید خستگی او را نیز درک کرد. 
در این مواقع، مربی به او روحیه می دهد تا کشتی گیر 
بتواند خودش را برای مسابقه بعدی بازیابی کند. حتی 
شده از یک روان شناس حاذق هم کمک می گیرد تا با او 

کارشناسانه  تر رفتار کند.
شده ام خراب و بدنام و هنوز امیدوارم 

         که به همت عزیزان برسم به نیک نامی )حافظ(
یک خانم شایسته می داند چگونه مربی خوبی برای 
همسرش باشد تا او را برای مسابقات آینده زندگی آماده 
او روان شناس ماهری است که می داند چگونه  کند. 
رفتار کند تا اندوه همسرش را بیرون کند. چنین همسر 
صالحی است که امام صادق علیه السلام او را بهترین 
سود برای یک مرد شمرده است. )بحارالأنوار؛ ج 100؛ 

ص 217( 
لطفاً ارتقا دهید!

»زن اگر به فن شوهرداری آشنا باشد و وظایفی را که 
خدا برایش مقرر فرموده انجام دهد می تواند از یک مرد 
عادی بلکه از یک مرد بی عرضه و بی لیاقت یک شوهر 

لایق و آبرومند بسازد« )آیین همسرداری؛ ؛ ص 27(
خانم  ها خوب می  دانند که یکرنگی و رکود، ملالت آور 
به  آقایان   از  بیش  آن ها  از همین روست که  است. 
دنبال تنوع در پوشش و تفریح و خوراک هستند. البته 
این روحیه اختصاص به خانم ها ندارد، اما نمودش در 
تنوع،  به  شاید چندان  مردان  است.  واضح تر  خانم ها 
اهمیت ندهند، اما چنین نیست که از آن تأثیر نپذیرند. 
حتماً زنان این تأثیرپذیری را با تنوعی که در پوشش و 

آرایششان ایجاد می کنند در چهره همسرشان دیده اند.
است  کسالت آور  مردان  برای  یکنواخت  زندگی   
مثل  دارند؛  یکنواخت  کار  که  برای کسانی  خصوصاً 

کارمندان. این امر می تواند اقتدار مرد را دچار آسیب کند. 
از سوی دیگر، انسان به دنبال کمال است. این میل در 
فطرت همه انسان ها وجود دارد. همه دوست دارند ترقی 
کنند و از پله های آن بالا روند.از این رو کمک به شوهر 
در خروج از رکود و حرکت دادن او به سمت کمال، نتایج 
پرباری خواهد داشت؛ نتایجی که سودش تنها به شوهر 
نمی رسد و نصیب خانم هم خواهد شد. تشویق همسر به 
ادامه تحصیل، ایجاد فرهنگ مطالعه در خانواده و سوق 
دادن همسر به کتاب و کتاب خوانی، ورزش حرفه ای 
ارتقاء شغلی همسر  و  درجه  ترفیع  به  ابراز علاقه  و 

گزینه های مناسبی است. 
لطفاً کارگزار خدا باشید!

مردی نزد رسول خدا صلی الله علیه و اله آمد و گفت: 
همسری دارم که هرگاه به خانه می روم استقبالم می کند 
و وقتی از خانه بیرون می آیم بدرقه  ام می کند و اگر مرا 
اندوهگین ببیند می  گوید: چرا اندوهگینی؟ اگر نگران 
روزیت هستی، دیگری )خدا( آن را برایت عهده دار شده 
و اگر اندیشناک آخرتت هستی، خدا اندیشناکیت را 

بیشتر کند.
»خداوند  فرمود:  واله  علیه  الله  صلی  خدا  رسول 
کارگزاران  آن  از  یکی  تو  همسر  که  دارد  کارگزارانی 
خداست و پاداشی برابر نیمی از پاداش شهید را دارد.« 
جایگاه  خانم  ج 20؛ ص 32(وقتی  الشیعه؛  )وسائل 
شوهرش را چنین نمایش دهد و برای دل خودش و 
و رضایت  فرزندانش  و سرافرازی  زندگیش  مصلحت 
از  و  کند  پاسداری  از شوکت همسرش  پروردگارش 
خودش حُسن تَبَعُّل نشان دهد؛ »اینجاست که همدمی 
و امیدبخشی زن، معجزه ای است که مرد را حیاتی نو 

می بخشد.« )فرهنگ خانواده؛ ص 276( 
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اگر والدین بخواهند که فرزندان آنها در کنارشان 
باقی بمانند ومسائل ساده باعث ارتباط روحی آنان 

نشود،باید... 
 روشهای درمانی بسیار زیادی برای درمان وکاهش 
بزهکاری مورد استفاده قرارگرفته ، اعتقاد عمومی بر 
اینست که گسترش برنامه های اجتماعی نظیر :گواهی 
پیش از ازدواج ،تاسیس درمانگاههای ویژه برای زنان 
باردار وایجاد زایشگاه ها ودرمانگاه های ویژه نوزادان 
،برقراری وکمک هزینه های خانوادگی وبالا بردن سطح 
آموزش وپرورش ،روان درمانی فردی وگروهی ،خانواده 
درمانی اصلاح رفتار ،کارآموزی ،تفریح ومطالعه کتاب 
وچندین عوامل دیگر ،متناسب ترین راه برای پیشگیری 
ومقابله با زمینه های بروز ارتکاب جرم وبزه ،بصورت تیتر 

وار مورد اشاره قرار می گیرند. 
ایجاد محیطی آرام و سالم در خانواده : 

برای اینکه خانواده از محیطی آرام و سالم برخوردار 
باشد رعایت نکاتی ضروری است . 

1-برقراری دوستی و تفاهم بین والدین: 
خاطر  آسایش  ومادرموجب  پدر  وتفاهم  دوستی 
و اطمینان کودک و نوجوانان درخانواده می گردد، 
ازهنگامی که نوزاد چشم به جهان می گشاید به محبت 

، لبخند ، مواظبت ونگهداری نیازمند است . 
از این رو اگر درمواردی مشکلات ومسائلی درروابط 
پدرومادر وجودداشته باشد ،لازم است این مسائل را بین 
فرزندان آشکار نکنند یا احیانا یکی درغیاب دیگری به 

انتقاد وبدگویی از طرف مقابل نپردازند . 
اگر پدرنزدفرزندان ، مادررامورد اهانت قرار دهد ، پس 
باید در روابط خانواده سعی شود با گذشت و سازش 
روابط عمومی صمیمانه را روز به روز مستحکم تر 
ساخته و انتظارات نامعقول و سخت گیری صمیمیت 

رابه سردی و درگیری تبدیل نکنیم که در این صورت 
اولین کسانی که ضربه خواهند خورد ، فرزندان معصوم 

و بی گناه می با شند . 
2-همبازی شدن با کودک ونوجوان: 

والدین باید امکان سرگرمی ، استراحت وتفریحات 
شرکت   ، کنند  فراهم  فرزندانشان  برای  را  سالم 
دادن  وترتیب  پارک  به  رفتن   ، ورزشی  درمسابقات 
مسافرتهای دسته جمعی ، رفتن به باشگاه های ورزشی 
وتفریحی ، فرهنگی ومجامع دینی می تواند از بزهکاری 

جلوگیری کند . 
3- احتراز از رقابت درجلب محبت فرزندان: 

اگر والدین بخواهند که فرزندان آنها در کنارشان باقی 
بمانند ومسائل ساده باعث ارتباط روحی آنان نشود،باید 
بتوانند رابطه ای صمیمانه با فرزندان خود داشته باشند. 
علاوه براین ،وجود رابطه صمیمانه میان والدین و 
فرزندان محیط خانه را به پناهگاهی عاطفی وامن برای 
فرزندان تبدیل می کند که آنها می توانند درآن آرام 

گیرند،احساس امنیت کنند. 
محیط  یک  آن  اعضای  برای  خانواده  محیط  اگر 
دوستانه باشد ودختر بتواند در مواقع حساس که با یک 
بحران روحی روبرو می شود، موضوع را با پدر و یا مادر 
خود مطرح کند،قطعا از بسیاری از انحرافات که در سر 

راه دختران قرار می گیرد ،جلو گیری خواهد شد. 
4-عدم ایجاد ناسازگاری در محیط خانواده: 

را  ونوجوانان  ،کودکان  خانواده  محیط  ناسازگاری 
تحت تاثیر قرار می دهد .اگر اختلاف والدین به طلاق 
وجدائی منتج گردد و طفل از محبت و توجه والدین 
یایکی از آنها محروم شود، از محیط زندگی گریزان و 
اصولا دلسرد و افسرده خواهد شد و این وضع او رابه راه 

انحراف،لغزش و بزهکاری خواهد کشانید. 

5-عدم پرخاشگری والدین نسبت به خود و یا 
نسبت به فرزندان: 

پرخاشگری والدین نسبت به یکدیگر ویا نسبت به 
فرزندان خود،کودک را از محیط خانواده فراری وناراضی 
می سازد وممکن است این عدم رضایت او را به سمت 

بزهکاری سوق دهد. 
6-پرورش حس اعتماد به نفس: 

فلج شدن  موجب  نفس  به  اعتماد  دادن  ازدست 
فکروروح انسان می شود، او را ازخود مایوس ومتکی 

وابسته به دیگران بار می آورد. 
والدین به جای اینکه همواره روی نقاط ضعف فرزند 
خود انگشت بگذارد وبخواهند از طریق سرزنش او را 
اصلاح کنند، بایددرکنار نقاط ضعف بیشتر به نقاط 
مثبت وامتیازات او توجه کنند و در این زمینه او را تائید 

و تشویق نمایند تا اعتماد به نفس او بیشترشود. 
7- حفظ شخصیت فرزندان: 

جوانان ونوجوانان دوست دارند شخصیت او مورد 
توجه و احترام قرار گیرد و به همین سبب به صورت 
های مختلف به ابراز شخصیت می پردازد، اگر روزی 
دست به خطا زد ، سعی می کند که آن را از دید 

دیگران پنهان سازد تا خوار نشود. 
از این حیث شایسته است: 

کردن  دار  خدشه  باعث  که  عملی  هر  از  اولا: 
کنیم. شود،اجتناب  می  فرزندان  کرامت  و  عزت 

اهانت،تحقیر،بکاربردن الفاظ طعن آلود، سرکوفت زدن 
،شکست ها را به رخ او کشیدن، سرزنش بی جا، عواملی 
هستند که باعث از میان رفتن احساس شخصیت در 

فرزندان می شود. 
ثانیا: برای اصلاح ومعایب فرزندان خود از روش های 

غیر مستقیم استفاده کنیم. 

ثالثا: اگر لازم آید که خطائی را بخواهیم بطور مستقیم 
یاد آوری کنیم بهتر است این تذکر بصورت علنی و 
آشکار در حضور دیگران نباشد ویا اگر فرزند خودش 

عذرخواهی کرد باید عذر او را به راحتی پذیرفت. 
8-مشورت با فرزندان : 

این مشورت ها سبب می شود : 
اولا :آنها احساس کنند که در خانواده به حساب می 
آیند بدین ترتیب آنچه را که دردل دارند با والدین خود 
درمیان بگذارند وهمین امر سبب پیدایش صمیمت و 

همدلی در خانواده می گردد. 
این  گیرند  قرار  مشورت  مورد  فرزندان  اگر  ثانیا: 
امرسبب می شود والدین به تدریج راه و روش فکر 
کردن و تصمیم گیری را به آنان بیاموزند برخی از افراد با 
وجود برخورداری از تحصیلات عالی ، در تصمیم گیری 
بسیار ناتوان بوده ودر زندگی اجتماعی وخانوادگی با 

مشکلات جدی روبرو می شود. 
9- ابراز مهر و محبت به فرزندان: 

باید فرزندان را از مهر ومحبت سیراب کرد، محبتی 
که فرزندان در خانواده می بینند، موجب آرامش روانی 
آنها شده وهمین آرامش روان آنها را ازتمایل به بسیاری 
از لغزش اخلاقی باز می دارد، البته باید خاطرنشان نمود 
که تاکید برمحبت به معنای افراط نیست محبت باید 

چنان باشد که: 
اولا: فرزندان بیش از حد وابسته بار نیایند وبتوانند 
درغیاب والدین روی پای خود بایستند وهمواره خود را 

محتاج توجه ویاری آنها نبینند. 
ثانیا: محبت افراطی باعث میشود که فرزند از خود 
راضی ، پرتوقع بار بیاید هنگامی که وارد اجتماع می 
شود چون توقعات او برآورده نمی شود ، سرخورده 

ومایوس وافسرده می گردد . 

خلاصه والدین باید در رفتارهای خود به نکات زیر 
توجه داشته باشند: 

*با کودک و نوجوان ارتباط گرم وعاطفی برقرار کند. 
بردن  به کار  واز  قائل شوند  ارزش  نوجوان  *برای 

صفاتی که بی ارزش را القاء می کند ، پرهیز کنند. 
*در حل مسائل به جای پرخاشگری برخورد منطقی 

داشته باشند تا برای نوجوان الگو شود. 
مسخ  گذر  زود  لذات  به  توجه  از  را  *نوجوان 
کنندونظرآنان رابه لذات درازمدت ومنطقی جلب کنند. 
*زمینه استفاده ازتفریحات سالم وارزشهای مناسب 

رابرای فرزندان خود فراهم کنند. 
*ازتنبیه نوجوان پرهیز کنندواز پاداشهای مناسب در 

مقابل رفتارهای مطلوب استفاده نمائید. 
*از تماشای فیلم های غیر اخلاقی توسط کودکان 

ونوجوانان جلوگیری به عمل آورند. 
در همین راستا، افزایش مراکز خدمات روان شناختی 
ومشاوره وارتقاء سطح فرهنگی عمومی برای مراجعه 
به این گونه مراکز درهمه مقاطع زندگی، مخصوصا 
در دوران های بحرانی کمک موثری در جهت مصون 
اعمال  و  بزهکاری  ارتکاب  برابر  در  افراد  نگهداشتن 

مجرمانه محسوب می گردد. 
و جان کلام این که : اگربسیاری ازخانواده های ما 
و مربیان اجتماع به این عشق مولا علی )ع ( که می 
فرمایند : "همانا قلب وجان وروان جوان مانند زمین 
خالی ، آماده ای است که هربذری درآن پاشیده شود 
می پذیرد وباورش میکند " ارج نهاده بودند وتعلیم 
وتربیت وآموزشهای صحیح ودادن آگاهی به موقع به 
آنان  رادرنهاد  ودرستی  بذرراستی  ونوجوانان  جوانان 
کاشته بودند امروز باتصمیمی جدی واستوار به استقبال 

امورزندگی فردی واجتماعی می شتافتند 

زنان، چگونه معجزه می کنند؟

پیشگیری اطفال و نوجوانان در مقابل بزهکاری 






